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A KISZ
II. kongresszusra 

politikai

e lő k ész ítésén ek
egyetem i

Nagy feladatra készül a 
KISZ. A KISZ KB 1976. má
jusára hívta össze a KISZ IX. 
kongresszusát. Január 9-én 
egyetemünkön ülést tartott a 
párt-vb., amelyen megtárgyal
ták a pártszervezet feladatait a 
KISZ IX. kongresszusára való 
készüléssel kapcsolatban.

A pvb. kiemelte, hogy a 
pártalapszervczeteknck a kong
resszusra való készülés során 
fokozott politikai felelősséggel 
kell segíteniük a KlSZ-alap- 
szervezeteket. A pártszervezet 
feladatai közül a pvb. megjelöl, 
te azokat, amelyeket a párt- 
alapszcrvezetck szintjén, va
lamint azokat, amelyeket a pvb. 
szintjén kell megoldani.

A KISZ pártirányítására ho
zott pb-határozatnak megfele
lően a pártalapszervezetek 
megvitatják az egyes kari 
KISZ-szervezetek kongresszu
si feladattervét, értékelik az 
akcióprogramok végrehajtását, 
a kari KISZ. a  KISZ-vezetők 
és a KíSZ-ben dolgozó kom-

fe lad ata i
m unisták m unkáját. Ezekre az 
értékelő Vezetőségi ülésekre az 
egyetemi KISZ-bizotiság kép
viselőjét is meghívják.

A pártalapszervezeteknek 
fontos feladatuk, hogy segít
sék a KISZ-vezetőségeket a 
beszámolók elkészítésében, a 
fő kérdések kiemelésében, a 
feladatok megjelölésében.

Február 9—23. között vitat
ják meg a KlSZ-alapszerveze- 
tekben a kongresszusi doku
mentumokat, a kari és egyete
mi beszámolót, és azt, hogy ki
ket ajánlanak a felsőbb KISZ- 
vezetöségekbe. A március 1— 
13. közötti taggyűléseken ke
rül sor az egyéni vállalások ér
tékelésére, döntésre a tagsági 
viszony megújításáról, és a kül
döttválasztásra, a kari küldött- 
értekezletekre. Az egyes párt
alapszervezetek képviselői, a 
KlSZ-alapsz^rvezetek taggyű
lésein részt vesznek, és a ta
pasztalatokat a párttaggyűlés 
előtt megvitatják.

Doktoravató ünnepség egyetemünkön
ünnepi díszt öltött az el

múlt héten, szombaton, az 
egyetemi aula. Hozzátarto
zókkal teltek meg a szék
sorok, egykori egyetemi 
hallgatók — idősebbek és 
fiatalok — sorakoztak fel a 
díszemelvény előtt.

A Marx Károly Közgaz
daságtudományi Egyetem 
Tanácsa tartotta meg 1976.

január 24-én délelőtt 10 
órakor az egyetem aulájá
ban doktoravató ünnepi ta
nácsülését, amelyen Berend 
T. Iván, egyetemünk rek
tora 50 volt egyetemi hall
gatót fogadott doktorrá.

A doktorrá avatott közgaz
dák nevében Kovács Ist
ván, az ipari üzemszerve
zési tanszék fiatal oktatója 
mondott köszönő beszédet.

PÓLYA ZOLTÁN: ERZSÉBET

Javítan i kell a  kollégiumi m unka hatékonyságát
A kollégiumok általános 

helyzete, nevelőm unkánk ha
tékonyságának jav ítása cím 
mel nagyon fontos és időszerű 
kérdéseket tárgyalt a Rektori 
Tanács. Az előterjesztésre ke
rü lt összefoglaló anyag, melyet 
a pvb. és a KISZ-bizottság is 
megvitatott, s álláspontja az 
anyagban foglaltakkal m eg
egyezik a kollégium ban folyó 
m unkáról, annak hatékonysá
gáról és az e téren adódó fel
adatokról készített rövid —,
ezt elöljáróban el kell m onda
nunk, nagyon színvonalas és 
helytálló —, előterjesztés és 
te tt javaslatokat, ajánlásokat a 
megoldást illetően.

Mi te tte  szükségessé
az anyag előkészítését?

„Az utóbbi időben kollégiu
m ainkban, az a pozitív fejlő
dési folyam at, amely a diák
otthonok kollégiumokká való 
átalakulásával indult meg, fo
kozatosan visszaesett. Nem ala
kult ki — a kollégiumoknak 
megfelelő rendszeres tanu lm á
nyi, szakmai tevékenység. A 
politikai élet is jóform án egy- 
egy meghívott előadó, előadá
sainak m eghallgatására, jobb 
esetben néhány kérdésfeltevés
re korlátozódott. Á ltalában 
csökkent a? öntevékenység, ami 
a kollégiumok rendkívül fon
tos, elengedhetetlen jellemző
je  kell, hogy legyen . . .  Nem 
alakultak  ki a kollégiumi tag
ság nagyobb részét magukba 
foglaló közösségek, s így kollé
giumi közösségi élet sem. Erő
teljes izolálódási tendencia zaj
lott le, a mások és a közösségi 
ügyekkel való nem törődés 
uralkodott el. Bizonyos belső 
aktivitás csak a szórakozást 
szolgáló és egyes látványo
sabb rendezvények (kollégiumi 
napok) és a kollégiumok fel
szereltségével, műszaki ellá
tottságával kapcsolatban volt 
tapasztalható. Végbement egy 
általános liberalizálódási ten
dencia, am inek hatására szinte 
semmilyen érdemi követel
m ényt nem tám asztottak a kol
légisták egymással szemben 
se m . . .  Elszaporodtak a fe
gyelmezetlenségek. s mégin- 
kább az ezek feletti „szemet
hunyás”, Ilyen körülmények 
között a kollégiumi önkor
mányzat, maga is fokozatosan 
ennek az állapotnak a kifeje
zője lett. a kollégiumi igazga
tó, nevelőtanárok, s az önkor
mányzati szervek szinte telje
sen elvesztették irányító szere
püket. A helyzetet súlyosbítja, 
hogy mindez leginkább a fel
sőbb évesek és a legnagyobb 
létszámú, Varga Jenő kollégi

um ban jelentkezett a legkifeje.
zettebben.”

„Szeretnénk hangsúlyozni; 
hogy ez, am it itt erőteljesen 
kiem elünk csupán tendencia
szerűen, nem  m inden kollégi
umban egyformán, nem  m in
den területen  és m inden időben 
jelentkezett. Még m élypontján 
sem terjed t ki m inden kollé
gistára, m inden kollégiumi ve
zetőre.”

A napokban összeülő 
Kollégiumi Tanács 

feladata
épp az lesz, hogy a felm erült 
javaslatokat és okokat elemez
ze és megoldást hozzon, intéz
kedéseket tegyen.

Az előzetes felm érések sze
r in t a jelzett tendencia okai 
igen öszetettek. „Szerepet já t
szanak itt általános és különös, 
külső és belső, objektív és 
szubjektív tényezők egyaránt, 
az egyetemi nevelőtevékenység 
általános gyengeségei, a tan ár
diák viszony nem  mégfelelő 
alakulása^ a vezetés erőtlensé
ge, és az a tény is, hogy az 
egyetem legfőbb vezető testü
letéi hosszú éveken át önálló 
pontként még csak nap irend
jükre  sem tűzték a kollégiumi 
m unkát stb. A felsorolt okok 
alaposabb feltárása jórészt a 
jövő feladata együtt az előre
lépés feltételeinek, módozatai
nak kidolgozásában és meg
valósulásában.”

„Jelen pillanatban ott ta r
tunk, hogy a kollégiumokkal 
foglalkozó és a kollégiumokon 
belüli vezető testületek általá
ban egyetértenek a helyzet 
megítélésében, abban, hogy 
máris, jóform án minden továb
bi nélkül határozottabb, terv
szerűbb, a javítás ú tja it kere
sőkkel öszefogóbb vezetéssel, a 
nagy vonalakban körvonalazott
követelm ények komo
lyabb szám onkérésével
és szám ontartásával, egy elvibb 
és következetesebb felvételi 
politikával és főleg az alapve
tő tartalm i m unkaterületek 
előtérbe állításával, a helyte
len szemléletet érdem ben 
megváltoztatni törekvő, nyílt 
eszmecserék forszírozásával, a 
párt-, a KISZ-szervezet és a 
tanárok gyakorlati segítő te
vékenységét jobban, konkré
tabban és szervezettebben 
igénylő gyakorlattal —, foko
zatosan ugyan, de elég gyorsan 
előbbre tudunk jutni.”

A lé trejö tt egyetértés azon
ban igen törékeny, még mivel 
jelentős kérdésekben különbö
ző törekvések és szemléletek 
párosulnak, így a feladatok ki

m unkálása még a jövő felada
ta. Ezek közül a legfontosabb 
kérdések: milyen alapon köve
telhetünk pluszt a  kollégisták
tól? Milyen sajátos pluszkö
vetelm ényeket és lehetőségeket 
kell terem teni tanulm ányi, po
litikai és szakm ai téren? Mi
lyen alapon szerveződjenek az 
alapközösségek? Kell-e korlá
tozni az önkormányzatot, vagy 
átm enetileg adm inisztratív el
járásokat kell előtérbe helyez
ni? Milyen csatornákon át 
tö rténjék  a kollégiumok egye
tem hez való kapcsolódása?

Az eddigiekből is m egálla
pítható, hogy az alapvető fel
adat az, meg kell
javítani a kollégiumi 

nevelőmunkát.
Fokozatosan, m ind magasabb 
szinten érvényt kell szerezni 
a kollégiumi követelm ények
nek. Ezért a Nevelési Bizottság 
javaslatára a Kollégiumi Ta
nács e tanévben ideiglenesen 
Kollégium Nevelési Tanács
adótestületet hozott létre, nagy 
kollégiumi tapasztalattal ren
delkező egyetemi oktatókból, 
akiknek kifejezetten azt a fel
adatot adta, hogy nyújtsanak 
segítséget a kollégiumoknak, a 
Kolégiumi Tanácsnak a prob
lém ák okainak konkrétabb fel
tárásában.

A kollégiumi nevelőm unkát 
m inden kollégiumban, de k i
em elten a Varga Jenő kollégi
umban kell jó szintre emelni 
és ilyen szinten tartan i. En
nek érdekében született a ja 
vaslat, hogy a Kollégiumi Ta
nács dolgoztasson ki egy rész
letesebb, differenciáltabb kol

légiumi követelm ényrendszert. 
Olyan alapközösségeket kell 
kialakítani, amelyek minden 
évben értékelik  és m inősítik

(Folytatás a 7. oldalon.)

Újra KEN
Immár hagyomány, hogy 

a tavasz számunkra nem
csak a kellemes időt, hanem 
a KEN-t is meghozza. A 
felsőbbévesek emlékeznek 
az eddigi közgazdász egye
temi napok felejthetetlen 
hangulatára. Hogy az idei 
rendezvénysorozat se okoz
zon csalódást, arra kérünk 
benneteket, hogy írjátok 
meg, mi tetszett az eddigi 
KEN-eken, mit érdemes 
megtartani, valamint új öt
leteket. programjavaslatokat 
is várunk (különösen szá
mítunk itt az elsőévesek 
friss szemére és ötletgaz
dagságára). Szeretnénk, ha 
az ide) KEN is maradandó 
élmény lenne az egyetem
től ebben az évben búcsú
zok és egyáltalán mindenki 
számára. A véleményeket, 
ötleteket, javaslatokat Dok
tor Ferenchez, a KISZ-vb 
Uultúrosához vagy a szer
kesztőségünkhöz juttassá
tok el. Eredményes fejtö
rést, és érdekes, izgalmas 
ötleteket várnak a hallga
tóktól és az oktatóktól 
egyaránt:

a szervezők

V b -tá b o r  K á p tu la n fn r e d e n
A KISZ-vb ez évi téli táborát tartja január 26—29. 

között. Mivel a tábor lapzárta után kezdődik, előzetes
ként csak a fontosabb napirendi pontokat emeljük ki, 
a megbeszélések, viták ismertetésére, értékelésére követ
kező számunkban Visszatérünk.

Első nap a tervek szerint a második félévi akció
program, ülésterv és a mozgalmi munka ütemezésének 
a FIN és a KEN programjának megbeszélésére kerül sor.

A második nap délelőttjének fő témája a költségve
tés. Az egyes reszortok felelősei beszámolnak az előző 
évi költségvetés teljesítéséről, valamint az új mozgalmi 
év költségvetési tervezetét beszéli meg a vb. Délután 
az 1976/77. évi akcióprogram áttekintése lesz a téma.

A harmadik nap délelőttjének első, napirendi pont
ja a káderlistákról való állásfoglalás. Itt a kari titká
rok és az egyetemi jelölőbizottság elnöke ismertetik el
képzeléseiket az újjáválasztott vezetőségek összetételé
ről. A délelőtt további részében és délután, a vb. a párt 
vb-vel közösen a küldöttértekezleti beszámoló tervezetét 
vitatja meg.



M erengés

Fotó: Petriek Ákos

Az új biztosítási rendszerről

Jó évet zárt a IX. kerületi munkásőrzászlóalj

J a n u á r  l - l ő l  az  ÁB v á lto z a tla n  
d í ja k  m e lle tt  fe le m e li az  u ta s b iz to 
s ítá s  n é h á n y  s z o lg á lta tá s á n a k  ösz- 
szeg é t.

A  b e lfö ld i u ta z á s o k  s o rá n  b e k ö 
v e tk e ző  s é rü lé s  m ia t t  e g y ség esen  
50 fo r in t  n a p i  té r í té s  j á r  a  b e te g -  
á llo m á n y  id e jé re .  H a az  u ta s t  v a g y  
a  já rm ü v e t  b a le se t é r i  és  a  p o g y - 
g y á sz  m e g ro n g á ló d ik , m e g se m m i
s ü l,  a z  ed d ig i 8000 fo r in t  h e ly e tt  12 
e z é r  fo r in t ig  té r í t i  m eg  a  b iz to s ító  
a  k á r t .  A  b iz to s ítá s  a  já rm ű v ö n  
v a g y  a  p á ly a u d v a ro n  tö r té n ő  b a l
e s e te k re  v o n a tk o z ik . A  p o g g y á sz 
k á r o k a t  k ü lfö ld i u ta k  a lk a lm á v a l 
is  12 e z e r  fo r in tig  té r í t i  m eg  a  b iz 
to s ító , d e  a z  o rs z á g h a tá ro n  tú l  a  
b iz to s ítá s  a z  u ta z á s  eg ész  t a r t a 
m á ra  v o n a tk o z ik  és a z  e llo p o tt,  e l
v e sz e tt  h o lm ira  is  k i te r je d .

n é h á n y  év v el e z e lő tt m á r  fe le m e l
te  az  Á lla m i B iz to sító .

K o c k áz a tb ő v íté s  — ezen  b e lü l a 
k á r té r í té s i  r e n d s z e r  m ó d o s ítá sa  —, 
d if f e r e n c iá lt  d íje m e lé s , ez je lle m z i 
m a jd  az  1976. j a n u á r  1-ével é le tb e  
lé p ő  la k á s b iz to s ítá s o k a t.

M ié r t v o lt  m é g is  szü k sé g  a  v á l
to z á s o k ra  és  e zen  b e lü l a  k o c k á z a t
b ő v íté s re ?

E lső s o rb a n  a z é r t ,  m e r t  a z  e lte lt  
id ő s za k  a la t t  n ő t t  a  la k o ss á g  b iz 
to s ítá s i  ig é n y e , g a z d a g o d o tt  a z  id ő k  
fo ly a m á n  a  la k á s o k  b e re n d ez é se , 
fe ls z e re lts é g e  is. M a m á r  ig e n  d rá 
g a  b ú to ro k , h á z ta r tá s i  g é p ek , sző 
n y e g e k  4 p ó tlá s á v a l k e ll s zá m o ln i 
e g y -e g y  k á re s e m é n y n é l  fa lu n , v á 
ro s o n  e g y a rá n t .

A  le g je le n tő se b b  k o c k á z a tv á l la 
lá s  a  k á r té r í té s  m ó d o s ítá s a :  ed d ig  
az  é p ü le te k , b ú to ro k  k á r a i t  a z  e l
h a sz n á ló d á s  m é r té k é n e k  f ig y e le m - 
b e v é te lé v e l té r í te t te  m e g  a  b iz to s í
tó . A z ú j  b iz to s ítá s o k  a la p já n  a  
la k ó é p ü le tb e n , v a la m in t  a  b ú to ro k 
b a n  k e le tk e z e tt  k á r o k a t  u tá n p ó t
lá s i (ú j) é r té k e n ,  ille tv e  b e sze rzés i 
á ro n  té r í t ik  m eg ,

V égül n é h á n y  szó t a  b iz to s ítá s i 
d í ja k  a la k u lá s á ró l.  A k ik  a  ré g i t í 
p u s ú  b iz to s ítá s o k n á l m a ra d n a k ,  
a zo k  az  ed d ig i d í ja t  f iz e tik . A  szé 
le se b b  k ö rű  v é d e lm e t n y ú j tó  ú j  
b iz to s ítá s o k  d í ja  a z  1—2—3 szo b ás  
la k á s o k é  és la k ó é p ü le te k é  á l ta lá 
b a n  4—6 fo r in t ta l  le sz  tö b b  az  e d 
d ig in é l. V á lto zo tt v is zo n t az  a  g y a 
k o r la t ,  h o g y  a  4—5—6 szo b ás  la k á 
s o k  d í ja  a zo n o s  a  3 szo b á so k év a l. 
A  n a g y o b b  la k á so k  k a te g ó r iá já b a n  
s z á m o tte v ő b b e n  e m e lk e d ik  a  b iz 
to s ítá s  d íja .

Ünnepélyes évzáró gyűlést 
ta rto tt a IX. kerület m unkás
őrzászlóalj a január 9-én a 
M arx Károly Közgaságtudo- 
mányi Egyetem aulájában. Az 
elnöki asztalnál foglalt helyet 
Bihari László, a budapesti 
pártbizottság tagja, Kiss M ik
lós, a Budapesti M unkásörpa- 
rancsnokságtól, Horváth Ernő, 
a  IX. kerületi párbizottság 
titkára, továbbá a kerület más 
p á rt és társadalm i szerveze
teinek képviselői.

A hazánkban ideiglenesen 
állomásozó déli hadseregcso
port parancsnokságát P. N. 
Csicsinyec őrnagy elv társ 
képviselte.

Oravecz Ferenc zászlóaljpa
rancsnok elöljáróban a  poli
tikai, a kiképzési és szolgálati 
feladatok végrehajtásáról 
adott számot. Elégedetten 
szólt arról, hogy a m unkás
őrök politikai képzettsége so
ka t fejlődött az elm últ év
ben. Közülük sokan vesznek 
részt pártoktaitásban. A pa
rancsnokság tagjai közül 36- 
an járnak  m arxista—leninista 
esti egyetemre és 17-en kö
zépiskolába. 1975-ben 35 m un
kásőrt vettek fel a p árt tag
jai közé. Az utánpótlás biz
tosítása folyam atos és szinte 
minden alegység káderm un- 
káj.a javult.

A IX. kerületi pártbizott
ság 1975. decem berében tá r 
gyalta a  zászlóalj tevékenysé
gét és köszönetét m ondott az 
elért eredményekért, a  szocia
lista  munkaverseny-mozga- 
lom ban tapasztalható fejlődé
sért.

Az 1976-os évben a  száza
dok tennivalói mennyiségben 
azonosak az elm últ évi fel
adatokkal. Fontos azonban, 
hogy a  gyakorlatokat m inden 
alegység magasabb színvona
lon hajtsa végre. A zászlóalj 
valam ennyi tag ja  — hangsú
lyozta Oravecz e lv társ —, te 
gyen eleget a XI. pártkong
resszus és a kerületi p á rt
végrehajtóbizottság határoza
tainak.

Horváth Ernő, a  kerületi 
pártbizottság nevében elisme
rését fejezte ki a zászlóalj 
eredm ényes m unkájáért. Majd 
megemlékezett a  m unkásőrség 
közel húszesztendős m últjáró l

és a jelen feladatairól. K ü
lön kiem elte a  káderm unka 
fejlesztésének fontosságát. 
M int azt a kerületi pártbizott
ság decem beri ülésén megál
lapíto tta; a  zászlóalj törzs a 
politikai nevelőm unka el
veinek kidolgozásával haté
konyan segítséget nyújto tt a 
századoknak. Értékelésük sze
rin t főként a 3. és az 5. szá
zad m unkája javu lt sokat.

Ezután Horváth Ernő és 
Oravecz Ferenc á tad ta  a k i
tüntetéseket.

A zászlóalj legjobb százada 
címet, a  vándorszázlót és ok
levelet a  3. század nyerte.

A legjobb szakasz k itün te
tésben az 1. század 2. szaka
sza részesült.

Kiváló parancsnok k itün te
tést kapott Gura Nándor, a 3. 
század parancsnoka, Pilipár 
László, a  3. század ra jp a
rancsnoka, Nagy Sándor, az 1. 
század 2. szakaszának - pa
rancsnoka, Lévai Ferenc, az 1. 
század géppuskás rajának  pa
rancsnoka, Kiss Gábor, a 2. 
század rajparancsnoka, és 
Bús Kálmán, az  5. század' sza
kaszparancsnoka.

Kiváló m unkásőr le tt a 
zászlóaljtörzsből Herczeg Fe
renc, Bordi Kálmán, Leszák 
Győző, M uratidisz Dimitrisz. 
Az 1. századból H udák Lajos, 
Dorogi Sándor és N yíri M i
hály, a  2. századból Bajcsi 
Lajos, Kiss Juhász István, a
3. századból Bálint Béla, Ka
pás Mihály, Lepcsényi István
ná, O m ilják Mihály, a  4. szá
zadból Szegedi Gyula  és K is
bán Gyula, az 5. századból 
Badarik Sándor és Lukács A t
tila.

Az ünnepélyes évzáró gyű
lésen adták  á t a  15 és 10 
éves szolgálati érdem rendeket
is.

A kitüntetések átnyújtása 
u tán  el búcsúztatták a leszere
lő és a • itartalékbavonuló 
munkásőröket.

A zászlóaljgyűlés ünnepé
lyes eseménye az előképzés 
m unkásérök eskütétele volt- A 
leszerelők nevében Nagy Já
nos nyújto tta á t fegyverét a 
fiataloknak, ak ik  a helyükbe 
lépnek és vállalják, hogy őr
ködnek hazánk békéje, biz
tonsága felett. .

Nem a ma,
hanem a hoinap feladataira...!

A szovjet felsőoktatásról

A  n y u g a ti  á l la m o k b a n  ig e n  m a 
g a sa k  a " 'g y ó g y k e z e lé s i  'k ö l ts é g e k , 
m e g f iz e té s ü k  je le n tő s  te h e r  a  h a z a 
é rk e z é s  u tá n . E z é r t  ú j  s z o lg á lta 
tá s k é n t  a  b iz to s ító  10 e z e r  fo r in tig  
fe d e z e te t  n y ú j t  a  h ir t e le n  fe llép ő  
(a k u t)  b e te g sé g e k  m ia t t  s zü k ség es  
k ü lfö ld i  g y ó g y ítá s , k ó rh á z i á p o lá s  
o rv o s  á l ta l  ig a z o lt k ö lts é g e ire .

A z e d d ig i 5 e z e r  fo r in tró l  u g y a n 
c sa k  10 e z e r  fo r in t r a  e m e lte  a  b iz 
to s ító  a  té r í th e tő  ö s sz e g e t, h a  az 
u ta s t  k ü lfö ld ö n  é r i  b a le se t  és 
e m ia t t  g y ó g y k e ze lé s re  szo ru l.

A  b iz to s ító  a z  u ta s b iz to s ítá s  szo l
g á l ta tá s á n a k  e m e lé s é t a z  u tó b b i 
id ő b e n  ta r to t t a  szü k sé g esn e k . 
S ze b b en , jo b b a n  ö ltö z k ö d ü n k , a  
m a g u n k k a l  v i t t  p o g g y á sz  is é r té k e 
s e b b , íg y  h a  a z  u ta z á s  s o rá n  k á r  
é r i ,  n a g y o b b  a  v e sz te ség . A  b a l
e s e tb iz to s ítá s  eg y éb  s z o lg á lta tá sa it

F o k o z ó d ik  a  r i tm u s ,  e g y re  m e* 
re d e k e o b  a  te c h n ik a i  fe jlő d é s  g ö r
b é je , d in a m ik u s a b b a n  és g y o r 
s a b b a n  v á lto z ik  a  n e m z e tg a z d a s á g . 
Az is m e re te k  ro b b a n á s s z e rű  n ö v e 
k e d é s e  m in d  n e h e z e b b  fe la d a t e lé  
á l l í t ja  a  leg k ü lö n b ö z ő b b  s z in tű  o k 
ta tá s i  in té /a n é n y e k e t  a z  eg ész  v i
lá g o n . A m i k o rá b b a n  é v tiz ed e k ig  
m e g fe le lő  s é m a  v o lt, a z  m a  é v rő l-  
é v re  v á lto z ik , m ó d o s u l, k o r s z e r ű 
sö d ik . E g y e te m ü n k  is  á l la n d ó a n  
to v á b b  fe jlő d ik , v á lto z ik  a  t a r t a 
lo m , és  v á lto z ik  a  s t r u k tú r a  is , 
k e re s v e  az o p tim u m o t, a m e ly  a 
le g m e g fe le lő b b en  s z o lg á lh a t ja  a  
tá r s a d a lm i fe jlő d é s t.

A  v ita ,  a  te rv ezg e tő «  m a  is  fo 
ly ik  s  ta lá n  e lő b b re  ju th a tu n k ,  h a  
k ö rü l te k in tü n k  a  v ilá g b a n  — le g 
fő k é p p e n  te rm é s z e te s e n  a  s z o c ia 
l is ta  o rs z á g o k b a n  — m e g v iz sg á l
ju k  m á s h o l h o g y a n , m ily e n  a l t a 
lá n o s  e lv e k  s z e r in t  k é p e z ik  a  jö v ő  
g e n e rá c ió k a t.

A  S z o v je tu n ió b a n  az  e lső k  k ö 
z ö t t  is m e r té k  fe l, h o g y  a  tu d o m á 
n y o s  te c h n ik a i  fo r ra d a lo m  az  
eg ész  v ilá g o n  s z ü k s é g sz e rű v é  te t te  
a  s z a k e m b e re k  o k ta tá s i  s z ín v o n a 
lá n a k  e m e lé sé t. M íg a z o n b a n  s z á 
m o s  o rs z á g b a n  a  s z ű k  k ö rű ,  ám  
m a x im á lis a n  e lm é ly ü lt  s z a k m a i 
k é rd é s r e  fo r d í t já k  a  f ig y e lm e t, a  
S z o v je tu n ió b a n  a  s z o ro sa b b a n  v e tt 
a la p o s  s z a k m a i is m e re te k e n  k ív ü l 
szé ie s  lá tó k ö r r e l  re n d e lk e z ő  s z a k 
e m b e re k e t a k a r n a k  n e v e ln i ,  a k ik  
k é p e s e k  ó n a ü ó a u  fe lm é rn i a  ta -  
ía im a n y o k  és ú j i tá s o a  je le n tő sé g e t 
es a iK a im as a k  a zo k  g y o rs  rneg  va
ló s í tá s á n a k  m e g sz e rv e z é s é re  is . 
Ez a z  o k a  a n n a k ,  h o g y  az  e g y e 
te m i fe lv é te li  b iz o tts ág o k  e lső s o r
b a n  n e m  a  fe lv é te liző  k o n k r é t  is 
m e re te ire  k ív á n c s ia k  — a m e ly e t 
m a g o lá s s a l is  m eg  le h e t s ze re z n i 
— n a n e m  e le m zo k é sz sé g é rc , az  
ö ssz e fü g g é se k  fe lis m e ré sé n e k  k é 
p e ss é g é re . A z u tó b b i é v ek b e n  a  
f e ls ő o k ta tá s i  in té z m é n y e k  ta n te rv e i  
és  a z  o k ta tá s  m ó d s z e re i is  m e g 
v á lto z ta k . Míg az  a lk o tó  te v é 
k e n y sé g  ed d ig  ö n k é n te s  a la p o n  
a  tu d o m á n y o s  d iá k k ö rb e n  és t e r 
vező  iro d á k b a n  fo ly t , ( a m e ly e k 
ben  u g y a n  m in d e n  m á so d ik  h a l l 
g a tó  ré s z t  v e tt! )  a d d ig  m a  az  a l 
k o tó  te v é k e n y s é g  a  ta n te rv e k  és 
o k ta tá s i  p ro g ra m o k  s z e rv e s  ré s z é t  
a d ja .

TÉLI MESE

A z ö té v e s  te rv  e lső  n ég y  
é v éb e n  (1371—74) 3,7 m illió  h a llg a 
tó t  v e tte k  fe l a  s zo v je t fe ls ő o k ta 
tá s i  in -é z m é n y e k b e , tö b b e t m in t 
e d d ig  b á rm e ly  n é g y év e s  id ő s z a k 
b a n , 1975-ben 33,2 m ill iá rd  ru b e lt  
fo r d í to t ta k  o k ta tá s i  és  k u l tu r á l is  
c é lo k ra , v a g y is  c sa k n e m  k é ts z e r  
a n n y i t ,  m in t  h o n v é d e lm i c é lo k ra . 
Ó riá s i ö sszeg  ez, d e  a  tá r s a d a lo m  
jó lé té n e k  z á lo g á t je le n ti .  A k é p 
z e t tsé g  s z in t je  h o ssz a n  h a tó  té 
n y e ző , h isze n  az e m b e r  egész  tu 
d a to s  te v é k e n y s é g é t b e fo ly á so l
ja  az c g v e tem  e lv ég zésé tő l a k tív  
m u n k á s é le té n e k  v ég éig . E z é rt kel] 
a  fe ls ő o k ta tá s i  in té z m é n y e k e t,  
n e m  a  m a , h a n e m  a  h o ln a p  fe l
a d a ta in a k  m e g o ld á s á ra  k é sz íte n i.

Köd előttem, köd utánam (FOTÖ: APN)

V ja cse sz lá v  J e l ju ty in  fe ls ő o k ta 
tá s i  m in is z te r  v é le k e d ik  íg y  az 
o k ta tá s  h e ly z e té rő l, s  a  m in is z te r  
s z e r in t  ez je le n ti  a  „ fe lső o k ta tá s  
s tra té g iá já t* ’ a  S z o v je tu n ió b a n . A 
szo v ie t fe ls ő o k ta tá s i  in té z m é n v e k  
a  tu d ó s o k  p ro g n ó z isa i a la p já n  
te rv s z e -ű e n  v ég z ik  a  s z a k e m b e re k  
k é p zé sé t .

Köszönet Békéscsabáról
A korszerű közgazdasági 

szemlélet állandó form á
lása, a gazdasági élet jelensé
gei közötti jobb eligazodás a r 
ra  indította iskolánkat — a 
békéscsabai „Sebes György 
Közgazdasági és Kereskedelm i 
Szakközépiskola" vezetését — 
két évvel ezelőtt, hogy ehhez 
a munkához támogatást kér
jen a M arx Károly Közgazda
ságtudományi Egyetem okta
tóitól is.

Ez a tám ogatás im m ár ké t
éves hagyománnyal bír. Is
kolánkban a III. és IV. éves 
tanulók részvételével (6—6 
párhuzam os osztály van) 
„Közgazdász K lubot” szer
veztünk  azoknak a tanulók
nak a részére, akik intenzí
vebb érdeklődést tanúsítanak 
a közgazdaság elméleti és gya
korlati kérdései iránt. A  klub  
tagjainak létszáma általában 
60 fő.

Az iskolai lehetőségek csak 
korlátozottan adnak módot 
számos fontos közgazdasági 
kérdésben való alaposabb el
mélyülésre, egyes problém ák 
sokoldalú m egvilágítására, m i
vel tanáraink  nem  lehetnek 
m indenben szakértők. Ezért 
gondoltunk arra, hogy egy-egy 
speciális témakörben az egye
tem  oktatóihoz forduljunk, 
akik dicséretes módon, nagy 
megértéssel és lelkesedéssel 
tartottak előadást a klub tag
jainak, sőt alkalm asint a tan
testületnek is.

A z előadások nagy sikernek  
örvendenek tanulóink  és tan á
raink körében. Az előadók fel- 
készültsége a tanulókkal való 
közvetlen em beri kapcsolatte
rem tése nagy elism erést vál
to tt ki diákjainkból. Ügyszól
ván szükségletként fogalmazó
d ik meg az egyetem tanárai
val a rendszeres találkozás.

Ezek az előadások szilárdít
ják tanulóinkban azt az elha
tározást is, hogy felsőfokú ta
nulm ányokat végezzenek az 
érettségi után. De nem közöm
bös szám unkra az sem, hogy 
azok, akik  a középiskola befe
jezése u tán  m unkába állnak, 
helyes közgazdasági szem lélet
tel rendelkezzenek.

Az előadások nem csak a 
klubtagokra hatnak, hanem 
szélesebb körökre is, hiszen az 
előadáson hallottak beszédté
m át képeznek a diákok között, 
különösen a politikai gazda
ságtan órákon.

Ezek az előadások komolyan 
segítik a  középiskolai tanul
m ányi versenyekre való fe lké
szülést is, m ert lehetőség sze
rin t a versenyeken k iírt tém a
körrel kapcsolatos kérdésekről 
esik szó.

Iskolánkból az elm últ évben 
hatan je len tkeztek  az M KKE- 
re, s közülük öten fe lvé te lt 
nyertek. A „közgazdász klub” 
sokat segített a felvételre je 
lentkezett tanulóknak.

É venként általában öt elő
adást szervezünk, am elyekre 
vagy az egyetem előadóit kér
jük  fel, vagy helyi közéleti 
személyiségeket. Az eltelt idő
szakban az egyetemről dr. Do
bozi István, dr. Hagelmayer 
István, dr. Herédi István, dr. 
Kollár Zoltán, Gál Péter, dr. 
Tóth Tamás tartottak nagyon 
sikeres előadást.

Még ez évben várjuk dr. 
Palánkai Tibor, dr. Ferenczy 
Tibor és dr. Hagelmayer Ist
ván  elvtársak előadását.

Szeretnénk, ha a következő 
években is folytatódna a ki
alakult jó kapcsolat és más 
oktatókat is fogadhatnia a  
klub.

P illér Sándor 
igazgató

Pályázati felhívás
1976

A M agyar Ú jságírók Országos Szövetségének Elnöksége 
és a M agyar Kom m unista Ifjúsági Szövetség Központi Bizott
sága pályázatot h irdet olyan tehetséges fiatalok felkutatására, 
akik alkalm asak az újságírói m unkára.

A pályázaton részt vehet minden tizennyolc és harm inc 
év közötti KISZ-tag, aki vonzalm at érez az újságírói pálya 
iránt, de eddig még nem publikált rendszeresen újságban és 
az előző pályázatokon nem ért el helyezést.

A pályam űvek tükrözzék szocialista építőm unkánkat; ezen 
belül elsősorban az ifjúság helyzetéről, az ifjúságpolitikai 
kérdésekről szóló írásokat látnánk szívesen, de foglalkozhat
nak a kül- és belpolitikával, a népgazdaság, a ku ltú ra  és a 
sport időszerű eseményeivel, problém áival.

Pályázni az újságírás valamely m űfajához (riport, in te r
jú. kritika, cikk stb.) tartozó, még nem publikált írással le
het. Az írásokat gépelve, három  példányban kell bekü lden i

A pályázathoz részletes ünélétrajzot is kérünk mellékelni.
A pályázat d íjai: 1 db I. d íj: 3000 forint, 2 db II. díj: 

2000 forint, 3 db III. d íj: 1000 forint, a KISZ KB különdíja: 
1000 forint, MUOSZ különdíja: 1000 forint.

A fenli díjakon kívül néhány kitűnő pályázat elismerő 
oklevelet kap.

Beküldési határidő: 1976. április 15. Eredm ényhirdetés: 
1976. m ájus 31-én. Cím: 1368 Bp., Népköztársaság ú tja  10L 

MUOSZ KISZ
Elnöksége KB

M egbeszélés az APN munkatársaival
1976. január 21-én az ELTE 

központi épületében az egyete
mi lapok szerkesztői és az APN 
m unkatársai megbeszélést ta r
tottak.

A konzultációs megbeszélé
sen először az APN m unkatár
sai ism ertették a hírügynökség 
tevékenységét. Elmondták, 
hogy a különféle anyagok szé
les választéka áll rendelkezés
re, így olyanok, amelyek a 
szovjet fiatalok, a Komszomol 
életét, más riportok szocialista 
brigádokat m utatnak be, de 
rendelkezésünkre állnak cikkek 
a Komszomol nemzetközi tevé

kenységéről és egyéb területek
ről is.

Az APN szerkesztőségével 
való kapcsolat az egyetemi ú j
ságok szerkesztőségei szám ára 
igen előnyös, m ert az APN fel
készült arra, hogy akár külön 
igényeket is — néhány hét 
alatt — ki tudjon elégíteni. (Pl. 
cikkeket lehet rendelni náluk 
s tb .. . . )

Ezután a m agyar egyetemi la 
pok képviselői tették meg ész
revételeiket. Felvetődött kérés
ként, hogy az APN a szöveges 
anyagok m ellett küldjön fény
képet is, s esetleg szovjet egye
temi lapokból is néhányat.

Koncz János Nagy János karikatúrája



NGT elméleti — gazdaságpolitika
(Egy szeminárium bizonyitványábr.)

A téma, am elyet megpró
báltam  felszedni, s  a követ
kezőkben közhírré tenni, a 
népgazd. te rv  szakon hevert. 
O tt sem akárhol, hanem  az el
m életi gazdaságpolitikai szak
ágazat csoportjai körül. E cso
portok negyed- és ötödévben 
hetente kétszer gazdaságpoliti
kából vesznek részt a szemi
nárium okon. Ezék a szem iná
riumok, am elyeknek a Gazda
ságpolitikai Kutatócsoport a 
gazdája — m egérnek néhány 
szót, ahogyan az m ajd a to
vábbiakból kiderül.

Az érthetőség kedvéért any- 
nyit, hogy félévenként két té
ma kerül terítékre; az órá
kon rendszerint két. néha há
rom  tan ár van jelen, akik  kö
zül az egyik a tárgyalt szak
terü leten  dolgozik, tehá t gya
korlati gazdaságpolitikus. A 
vita alapját egy vitaindítóként 
kezelt összefoglaló, s  a  meg
adott a jánlott irodalom képe
zi, A jegyet az órákon való 
szereplésen kívül egy önálló 
dolgozat és egy félév végi cso
portos beszélgetés (igazi kol
lokvium, a szó szoros értelm é
ben) befolyásolja.

» Ennyi bevezető u tán  itt 
az ideje, hogy előhoza
kodjam  néhány hallgató véle

ményével. Az első három  nyi
latkozó végzős, NGT elméletis 
hallgató.

ÚJVÁRI JÓZSEF:
— „Ez egy nagyon jó k u r

zus volt, körülbelül ez az, 
am it az em ber v ár az egyetem
től. Kevesebb frázis hangzott 
el, az alapállás pedig kritikus 
volt, s  a szakmai v itán volt 
a  hangsúly. Ügy gondolom, 
hogy a  m i szakterületünkön 
m ind a kritika, m ind a  vita 
az előrehaladás — esetünkben: 
a  tanulás — egyik mozgatója, 
A  csoportban elhangzott a vád, 
hogy az órákon csak kritika 
volt, pozitív elem nélkül. Sze
rin tem  a kritika — éppen a 
m i társadalm i körülm ényeink 
között — a pozitív elképzelés
hez vezető első lépés. Ha pe
dig a kritizálótói mindig a 
„helyette jobbat” követeljük, 
sok jogos b írá la t alól húzhat
juk  ki teljesen a ta lajt. Visz- 
szatérve a  gazd.pol.-hoz: az á l
landó szem inárium vezetők lel
kiism eretesen készültek és 
nagyszerű ötlet volt az, hogy 
a  különböző témákhoz, külön
böző em bereket h ív tak  meg, 
akik  a m aguk területén  a gaz
daságpolitika aktív  résztvevői. 
Természetesen a színvonal 
nem  volt egyenletes, de sem 
m iképpen sem alacsony. A fő 
problém a szerintem  a mi sze
replésünk. Ha az em ber nem 
olvassa el az irodalm at, akkor 
egyrészt nem  tud vitatkozni, 
m ásrészt nem tud ja megítélni, 
hogy am it előadnak neki, az 
helyes vagy nem. És ezután 
könnyű megfogalmazni a  vá
dat. hogy az előadók „ráeről
te tik ” a  nézeteiket a hallga
tókra. Csak az a kérdés, hogy 
m iért sikerülhet ez nekik, ha 
m egtörténik is. Feltehetően 
nem  közömbös az sem, hogy 
az alaptárgyakból m ilyen a 
felkészültségünk. T alán segí
tene, ha hangsúlyozottabb len
ne a kötelező olvasmányok 
szerepe.”

CSÄKI GYÖRGY:
—■ „A szem inárium  jellege, 

a v iták provokálása, a dialó
gus módszere nagyon tetszik. 
A nnál is fontosabb ez, m ert 
ez az egyetlen szaktárgyunk, 
ahol ebben a form ában tanul
hatunk. A tanárok s az elő
adók pedig nagyon lelkiisme
retesen csinálják a  dolgukat, 
készülnek fel az órákra, szer
vezik a szakszem inárium ain
kat. Ami a dolgok tartalm i ré 
szét illeti, a szakm ánk elsajá
tításához, a  tanuláshoz nagyon 
hasznos nekünk az, ahogyan 
nagy szakértelem m el tárgyal
ják , „kivesézik” a  gazdaság 
elemeit, felhívják a figyelmet 
az ellentm ondásokra és szisz- 
tem atikus kritikát adnak (úgy 
értem, hogy összefoglalják a 
jelentkező kritikai észrevétele
ket). Nem jó viszont az, hogy 
a . k ritika  folytatásaként nem 
bontakozik ki valam ilyen egy
séges kép. Más kérdés, hogy a 
konkrét szakm ai — eseten
kén t alapvető — kérdésekben 
az én véleményem különbözik 
az álláspontjuktól. Az eltérés 
alap ja szerintem  az, hogy egy 
túlhangsúlyozott piaci m odellt 
képviselnek. Egy politikai k i

fogásom is van, mégpedig az, 
hogy az előadók — tüntetőén
— elválasztják a  politikát a 
gazdaságtól, és ezt megsínyli a 
a  szem inárium ok színvonala, 
értéke is.”

AUTH HENRIK:
— „Amit szakmailag m a

gam ra szedtem az egyetemen, 
azt jórészt ennek a szem inári
um nak köszönhetem. A tárgy 
is olyan jellegű, hogy csak vi
tatkozva lehet elsajátítani. Az 
előadók pedig értették  a mód
ját, hogy felkeltsék az érdek
lődést. Szerintem a lazább szá
m onkérés, sem baj, m ert ak it 
érdekelt a téma, az úgy is el
olvasta az ajánlott irodalmat, 
akit meg nem, az m inek jött 
a gazd.pol. szakra. A szakmai 
dolgokat pedig végre szakm ai
ként kezeltük.”

Az ötödéveseken kívül meg
kerestem

KISS PÉTERT
is, aki negyedéves NGT rhate- 
m atika szakos és az  ált. kari 
HPCS bizalm ija. Ö a követ
kezőket m ondta:

— „Én alternatívként vettem  
fel a gazdaságpolitikát, azért 
m ásképpen is kezeltem a tá r
gyat, m int az elméletisek. Na
gyon hasznosnak tartom  a  ku r
zust egyrészt azért, m ert más 
oldalról közelít a problém ák
hoz, m int a népgazd. terv., vagy 
az elm élettörténet, másrészt, 
m ert kiléphettünk az eddig 
megszokott oktatási form ák
ból. I tt  tananyagként homlok- 
egyenest eltérő vélemények 
szerepeltek, a  v ita  volt elsőd
leges, szóval nyíltabb le tt az 
oktatás a korábbi előadás-kö
telező. irodalom-beszámolás 
alkotta körnél. Óriási előnye 
volt a szem inárium nak a gya
korlatias jelleg, illetve az, 
hogy az előadók m indig a 
konkrét adatok ism ertetésére 
törekedtek és érveléseikben 
ezekre támaszkodtak. Hogy 
mindez optim álisan hasznosít
ható legyen, ahhoz legelőször 
felkészültség kell. Ezzel pedig 
messze nincs m inden rendben. 
Néha éreztem, hogy vitatkoz
nom kellene . egy-egy állás
ponttal, de sem >a -szoc.pgj-sem 
a népgazd.terv. tanulm ányaim  
nem  m inden esetben adták 
meg azt az alapot, am elyet fel
használva sikerrel cáfolhattam  
valna meg az ellenvéleményt, 
vagy védhettem  volna meg a 
sajátom at. A szem inárium ok
nak  voltak olyan jellemzői is, 
am elyek nem  tetszettek. Ügy 
gondolom például, hogy nem 
helyes megközelítési mód az 
a túlzott gazdasági racionalitás, 
am ellyel az előadók a tém ákat 
kezelték. Ennek következmé
nye volt az. hogy b ár — Má
riás elv társ szavaival — „lever
tü k ” ugyan „a cölöpöket”, 
amelyeken tú l nem  megyünk, 
de a gazdasági racionalitás né
ha mégis tú lju to tt ezeken a 
„cölöpökön”, s feltételezem, 
hogy a hatás ilyenkor nem volt 
egyértelmű. Hiányoltam to
vábbá a v iták  végén valam i
lyen szintézist, a leszűrhető ta 
nulságok összegezését.”

A gazdaságpolitikai sze
m inárium ok körül a ne

gyedéves elméletis csoportban 
bonyodalmak keletkeztek. No
vem ber közepén — m iután az 
addigi órákon nyolc hallgató 
részt vett a vitákban, a többi 
19 pedig csendes szemlélő volt
— a  Gazdaságpolitikai K utató
csoport közölte a „hallgató” 
hallgatókkal, hogy lévén a vi
tákban  való „részvételük” é r
tékelhetetlen, a  fél év végén 
vizsgázniuk kell, s az órákón 
való részvétel szám ukra nem 
kötelező. Hogy m i lesz a  m á
sodik félévben, még nem  dőlt 
el. erről még korai lenbe ír
ni. Az okokról viszont m ár 
most is k ideríthetünk valamit.

BIHARI PÉTER:
az ominózus csoport K ISZ-tit- 
kára : — „M agától értetődik, 
hogy az okok személyenként 
változnak, de egy-két akadály 
nyilvánvaló. Nagyon sokan 
egyértelm űen nem  készültek 
fel az órákra, nem olvasták el 
az irodalm at. Hogy azért-e, 
m ert lusták voltak, vagy azért, 
m ert nem  érdekelte őket a té 
ma. — ezt nem tudom. Ese
tenként az is gátolta a vitát, 
hogy a fogalmak a la tt nem 
ugyanazt értettük, azonos dol
gokat pedig nem egyformán 
em legettünk ( a legjobb példa 
erre  a „piac”). És ez nem  vá Nyári enflék

lasztható el attól, hogy az in 
duló felkészültségünk milyen 
csekély volt. s milyen kevéssé 
tud tunk  bánni a kategóriák
kal.”

MARIAS ANTAL:

O A kutatócsoport vezetője 
a hallgatói vélem ények
kel kapcsolatban a következő

ke t m ondta: — „Természete
sen nagyon örülünk az elis
merő véleményeknek, a poli
tikai kifogásokkal úgy áll a 
helyzet, hogy azokról nekünk 
a hallgatók, akik ezeket a k i
fogásokat megfogalmazták — 
bár egyéb problém ákkal gyak
ra n  megkeresnek — tulajdon
képpen nem szóltak. S noha 
elju to tt hozzánk a hír, hogy 
tavaly tavasz óta a HPCS-ér- 
tekezleteken nem egyszer szó 
volt rólunk, azt is csak vélet
lenül tud tam  meg, hogy az 
én  pártcsoportom ban a velünk 
kapcsolatos politikai problé
m ák is napirendre kerülnek.

Amióta a csoportunk m űkö
dik, vannak akik, „piacosok
nak” tartanak  bennünket. Cfj- 
ra  leszögezem: mi nem  va
gyunk piaccentrikusak. Azt 
sosem tagadtuk, hogy nem he
lyeseljük a  tervutasításokat. 
A terv azonban nem  egyeniő a 
tervutasításokkal. A „politika- 
gazdaság” kérdésről annyit: 
politikai kérdés az, hogy fi
gyelemmel kell kísérni, m eny
nyit keresnek például a nagy
üzemek munkásai. De, hogy a 
nagyüzem term elése gaz
daságos legyen, az ettől függet
lenül gazdasági kérdés. Mi ez 
u tóbbira koncentrálunk. A 
term elésnek a gazdaságosság a 
legfőbb elve. A szintézisről 
annyit, hogy mi is szeretnénk 
m indent összefoglalhatóan, v i
lágosan látni, biztosan tudni.” 

En sem látok m indent v i
lágosan, még kevésbé tu 

dok m indent biztosan a fen ti
ekről. Mégis megkockáztatok 
néhány m egállapítást, részben 
a nyilatkozatok, részben a sa
já t tapasztalataim  (majd egy 
évig én is a gazd.pol. szem iná
rium ok hallgatója voltam), 
alapján. A lapvetőnek tartom  a 
foglakozások m űhely jellegét, 
e  jelleg m inden tartozékával 
együtt. Szerintem  ez, az, ami 
a szem inárium okat egyetemi 
jellegűvé teszi. Ez a form a rá 
adásul nem csak lehetőséget ad, 
hanem  szükségessé teszi, hogy 
a hallgatók m enet közben köz
vetlenül vessék fel a kifogá
saikat. Nem tagadom az egyéb 
fórumokon folyó v iták  je 
lentőségét. De gondolom, sen
kinek sem árt. ha ilyen ese
tekben m indenki sa já t cso
portjában is elm ondják állás
pontjukat.

Többen em lítették az ered
m ényes m unkához szükséges, 
alapozó,tárgyakbóli felkészült
ség hiányát, vagy hézagos vol
tá t. Ez az NGT szakon nagyon 
szembetűnő, feltehetően a töb
bi szakon sem rózsás a hely
zet, legfeljebb o tt nem  derül 
ki.

A közeljövőben az egyetemi 
m unkaterv szerint több fórum 
tárgyalja  m ajd a  gazdaságpo
litikai kutatócsoport tevé
kenységét, illetve sorsát, szer
vezeti helyét a korszerűsítés 
u tán i egyetemi rendszerben.

Morcsányi Géza

BURGER FERENC: TORONTO

A Szakkollégium  áj vonásai
A Szakkollégium félévi m un

kájáról és a további teendőkről 
kérdeztük dr. Chikán Attilát, 
a kollégium igazgatóját.

— Tavaly év végén felm ér
tük  a Szakkollégium fejlődé
sét:

választóvonalhoz érkez
tünk, most már a kiala
kult keretek minőségi 

megtöltése a cél.
A nyári táborban megfogal

m aztuk a koncepcióinkat. A 
tizenhárom  tudományos szek
cióra alapozunk tanulm ányi és 
közösségi területen egyaránt. 
Ezeket a négy-tíz fős csoporto
kat úgy tekintjük, m int egy- 
egy jól működő alapközössé
get. Hangsúlyozom azt, hogy 
jól működő, hiszen minőségé
ben akarunk mást, m int am it 
ezen a talán  tú l sokat emlege
te tt kifejezésen általában ér
tenek.

Ezek a szekciók nem húz
hatók egy kaptafára. Erő
sen különböznek az együtt
működés szorossága, az 
oktatói irányítás és az 
összejövetelek sűrűsége 

szempontjából,
A tudományos m unka végzése 
m ellett az is közös bennük, 
hogy m indegyik egy-egy moz
galmi terü let patronálását vál
lalta. Például a vállalati gaz
daságtan szekció feladata a 
kultúrm unka, a gazdasági nö
vekedés szekcióé a volt szak- 
kollégistákkal való kapcsolat- 
tartás, a gazdaságtörténet 
szekcióé a törökbálinti kollé
gium segítése, a döntéselmélet 
szekcióé a faliújságkészítés. 
Így a közösségi m unka szerve
zését decentralizálva oldjuk 
meg.

Az első félév tapasztalatai 
alapján  m ár kiderült, hogy jó 
volt az elképzelés: a megvaló
sítás, kisebb zökkenőkkel 
ugyan, de jól megy.

A közösségi önképzés terü
letén még sok a tennivaló, 
az egyéni önképzésben ért
hető módon sokkal jobb a 

helyzet.

Korábban ugyanis főként ezen 
alapult a tudományos munka 
és így mélyebb gyökerekkel 
rendelkezik.

A tudományos tanulm ányi 
munkához tartoznak olyan 
rendezvények is, am elyek az 
egész kollégium szintjére vo
natkoznak. M inden héten van 
valam ilyen előadás. Néhányat 
megemlítek a féléviekből.

Sárközi Tamás jogász, a 
vállalat, a tulajdon fogal
máról beszélt, Bognár Jó
zsef akadémikus, a világ- 
gazdaság fejlődési tenden
ciáiról, Rozgonyi Tamás 
szociológus, hierarchiáról 
a gazdasági szervezetek
ben. Agusztinovics Mária 
tervhivatali osztályvezető,' 
a hosszú távú népgazda
sági tervezésről tartott elő

adást.
Itt hívom fel a figyelmet arra, 
hogy Berend elvtárs, az idén 
is m egtartja módszertani elő
adássorozatát. Ebben a félév
ben

várjuk még Szekér Gyu
lát, is, aki aktuális gazda
ságpolitikai kérdésekről 
fog tájékoztatót tartani.

Társadalm i-politikai tevé
kenységünk alapja, hogy a 
hallgatók túlnyomó része 
egyetemi KISZ-vezető. Kol
légium unk egésze is m egta
lá lja  a kapcsolódási pontokat 
az egyetemi KISZ-élethez, az 
eddigi hagyományos form ák
hoz (Stúdium Generale, M ar
xista Diákakadémia) já ru lt

az idén a törökbálinti pat- 
ronálás és az ÉSZET.

(Erről a Közgazdász egyik 
előző szám ában volt szó.) 
M indkét új forma olyan, ahol 
hasznosan lehet működni, ö sz- 
szességükben ezek a működési 
terü letek  a kollégium tagságá
nak  jelentős százalékát moz
gatják  meg. Véleményem sze
rin t ma m ár közel te líte tt a

társaság teherbíróíképessége. 
Volt is egy vita a tú lterhelt
ségről, de talán  kérdezzük meg 
erről a  szakkollégisták képvi
selőjét.

— A magam részéről a vita 
végeredményével egyetértek, 
szólt hozzá Zádor M árta, a 
kollégium diákbizottságának a 
tagja. Nem a kollégiumban 
vállalt m unka a túlterhelő, ha
nem az a baj, hogy az egyes 
em berek között aránytalan  a  
munkamegosztás.

Ezek után M ártát a Szakkol
légium új vonásairól, a  közös
ségi önképzésről és a TM T-ről 
kérdeztem.

— A közös m unka célja; 
hogy a diákkorban megkezdett 
tudományos tevékenység cso
portos legyen. Rengeteg for
m áját próbáltuk m ár ki, és 
úgy tűnik, hogy ennek szerve
zése csak úgy oldható meg, ha 
összehangoljuk a szakkollé
giumi felvételi rendszerrel,

8—10 témát adunk ki és a 
jelentkezőket ezekre vesz- 
szük fel, így már eleve 
adott lesz az a közös té
ma, amely a csoportos ön
képzés alapjául szolgál.

Azok a II. évesek, akiknek a 
felvétel idején  még nem ala
ku lt ki az egyéni tém ája, csak 
ebben a közös szekciómunká
ban vesznek részt, és az év  
végéig kell k ialakítaniuk sa já t 
elképzeléseiket.

A tartalmas egyéni mun
kát azonban nem helyette

síti a szekciómunka.
Ez a kettő párhuzam osan fut. 
Minden kollégistának egyéni 
m unkatervet kell készíteni. Ez 
nem csak egy évre szól. Három, 
négy évre fel kell vádolni 
azokat a kérdésköröket, am e
lyekkel foglalkozni akar. A  
m unkát ütemeznie kell, hogy 
így folyam atosan ellenőrizhe
tő legyen. Eddig esetlegesek 
voltak a szekción belüli beszá
m oltatások. Most, hogy ez fo
lyam atossá válik, m inden 
■problémáról rendszeres tá jé
koztatást kapunk, s ez nagy
ban m egkönnyíti a segítség- 
nyújtást. M árciusban a TDK-k 
m egírása előtt ta rtju k  a közös 
beszámolót. Egy m ásik új szer
vezeti keret a TMT.

— Ne húzzuk tovább a ked
ves olvasó idegeit, áru ld  m ár 
el, hogy mi az a TMT?

— A Tudományos Munka 
Tanácsa, mert ezt jelenti 
ez a rövidítés, a szekció- 
vezetőkből áll. A Diákbi
zottság operatív munkája 
mellett ők is megvitatják a 
kollégiummal kapcsolat
ban felmerülő minden

fontos problémát.

(Fotó: Eszes)

A TMT lehetővé teszi, hogy a 
szekciók tud janak  egymásról és 
mivel kollégiumi gyűlés fél
évenként csak kétszer van, ez 
az a fórum, ahol a különböző 
kérdések dem okratikus megvi
ta tására  m enet közben is lehe
tőség nyílik.

A. Z.



Eseményekben gazdag időszak á ll előttünk Több penzf egyetemünk épületére
A m űhely dolgozói decem

ber 31-vel nehéz évet zártak. 
Sok a problém a az egyetem 
berendezéseivel. Öregedő ve
zetékek, elavult, korszerűtlen 
fűtés, m áló vakolat — öreg
szik az egész épület. Égető 
szükség lenne egy általános 
tatarozásra, am inek egyelőre 
csak az ígérete tapasztalható 
m ár huzamosabb ideje. Mér
sékelt az anyagi tám ogatás és 
az alacsony fizetések jól m eg
m utatkoznak a létszám hiány
ban. Lakatos, villanyszerelő 
és asztalos még akad, de pél
dául az üvegezési m unkáltat 
kőműves végzi Érthető, ha 
sa já t feladatának elvégzése 
m ellett nem  ju t ideje m in
den törött ablakra. A dolgo
zóknak ném i könnyebbséget

jelent ugyan, hogy egyes 
m unkák elvégzésére az egye
tem külső kisiparosokat hivat, 
de term észetesen nem ez a  
problém a megoldása.

Mit várnak hát a  műhely 
dolgozói 1976-tól?

M unkájukban nagy segítsé
get jelentene, ha bekövetkez
ne a rég várt általános felújí
tás a fűtési és a villanyháló
zat terén. Ez p>edig nem  az 
egyetemen, a gazdasági igaz; 
gatóságon múlik. A kellő 
anyagi fedezet biztosítása az 
illetékes minisztérium  felada
ta. A kívánság tehát végső 
soron nekik szól: fordítsanak 
több figyelmet (és nem  utol
sósorban több pénzt) egyete
m ünk épületére!

E gy n yílt titokról
Szivi József, a  KISZ vb szer

vező titkára az új évről a kö
vetkezőképpen nyilatkozik:

— Minden valószínűséggel 
ebben az évben abbahagyom 
ezt a  munkát. Azt hiszem, ez 
m ár nyílt titok. De szeretném 
a hátralevő időt úgy kihasz
nálni, hogy feladatom at többé- 
kevésbé jól végezzem el.

Ez nem azt jelenti, hogy 
elbúcsúzom a KISZ-től, m ert 
alapszervi szinten továbbra is 
dolgozni fogok. Így kevesebb 
m egterhelés lesz rajtam , és 
több időm ju t m ajd a tanu l
mányi m unkám ra. Szeretnék 
most m ár komolyabban fog
lalkozni tudományos ku ta tá
sokkal is.

Másik fontos dolog számom

ra, hogy decem berben szüle
te tt egy gyermekem, s vele 
szeretnék több időt tölteni.

Készülünk a KlSZ-kong- 
resszusra is, amely sok és ne
héz m unkát jelent számunkra.

Fontos feladatom nak tartom , 
hogy utódom at — am ennyire 
csak lehet — segítsem, m ert 
bizony könnyen beletörhet az 
em ber bicskája egy ilyen vál
lalkozásba. Jó pár tapasztala
to t gyűjtöttem , ami a további 
m unkában is jól hasznosítható. 
Az igazság az, hogy mire az 
em ber két évet „lehúz”, nagy
jából tisztában van a felada
tával, s ha valakinek még se
gítenek is, ez idő jelentősen 
lerövidíthető. Ezt szeretném 
én is.

Nem játszom sörmeccset
EJ ogy m it várok az új év- 

tői? Ezt pont jókor kér
dezed. Most éppen azt várom, 
hogy m egkapjam  az ötöst m a
tekból. Egyébként erre az év
re is nagy elhatározásokat 
tettem . Például azt, hogy le
szokom a piáról. Focizni to
vábbra is fogok rendszeresen, 
de nem játszom sörmeccseket. 
Nem fogok a  P ipába járni, 
hanem  a Bakonyba, m ert az 
közelebb van.

A tanévvel kapcsolatban? 
Rendszeresen fogok előadásra 
járni, állandó látogatója le
szek a könyvtárnak, legaláb
bis addig, am íg megírom a

pg-dolgozatot. Különben ez a 
félév sokkal nehezebb lesz, 
m int az előző.

Azt mondod, hogy ilyeneket 
m ár m ás is mondott. Lehet. S 
mi lesz, ha szám onkérik 
m indezt a barátaim ? Azt hi
szem, ők is tettek  hasonló fo
gadalm akat.

Végül is ettől az évtől azt 
várom, hogy a M akarenko 
koleszból átköltözzek a Varga 
Jenő Kollégiumba szeptem ber
től. Ez ugyanis azt jelentené, 
hogy ősztől m ár III. éves len
nék.”

(Elmondta: Csizmán K ál
m án II. évi. beiken)

... egyetemibb egyetemet

Dr. Bethlendi László, az 
ipari kar párttitkára , az ag
rárközgazdasági tanszék ad 
junktusa: — Először röviden 
arró l beszélnék, ami a szak
m ai-oktató m unkám at érinti. 
Ebben az évben fogom meg
védeni kandidátusi disszertá
ciómat, s ez azért is lényeges 
számomra, m ert kutatóm un
kám  egy szakaszának lezárását 
is jelenti, s egyúttal arra  is 
lehetőséget nyújt, hogy ezeket 
az eredm ényeket az oktatás
ban is felhasználhassam .

Ha m int p á rttitk á rt kérdez 
arról, hogy m it várok az elkö
vetkező évtől, azt mondhatom, 
hogy mozgalmas, események
ben gazdag időszak áll előt
tünk. A feladatok közül első
sorban a tagkönyvcserével 
kapcsolatos teendőinket em el
ném  ki. A párttagok előtt tu 
datosítani kell a  tagkönyv- 
csere célját, vagyis, hogy a 
tagkönyvcserének társadalm i, 
politikai ta rta lm a van. Ennek 
érdekében minden párttaggal 
el fogunk beszélgetni, megkér

dezzük vélem ényüket az el
m últ évi munkáról, valam int 
egyetempolitikai kérdésekről 
is. A tagkönyvcsere jelentősé
gét é s 'c é ljá t én abban látom, 
hogy a tagokkal való beszél
getések elősegítik, hogy a fel
adatokat az eddiginél célratö
rőbben, eredm ényesebben old
juk  meg.

A m ásik nagy feladat, amely 
előttünk áll ebben az évben, 
az ipari kari KISZ-szel együtt
működve, a KISZ IX. kong
resszusára való készülés segí
tése. A KISZ-alapszervezeti 
taggyűléseken a közeljövőben 
két fontos tém a kerül előtérbe: 
A kongresszusi dokum entu
mok tárgyalása és a mozgalmi 
év értékelése. A kari pártszer
vezet figyelemmel kíséri eze
ket a  taggyűléseket, a kapcso
la tta rtásért a pártcsoportbizal- 
mik a  felelősek.

M indent összevetve, azt re
mélem, hogy az új évben — 
mind a szakmai, mind a po
litikai m unkában — sikerül 
előrelépnünk.

A z ideinél jobbakat nem kívánok

— Hogy m it várok az 1976. 
évtől? — válaszolt kérdésem 
re Berend T. Iván, egyete
m ünk rektora. — Talán túl 
sokat.

Egyetemünk fejlődésében két 
év kollektív m unkájával elké
szített jó tantervet, mely va
lóra váltja  fejlesztési elvein
ket: egyetemibb egyetemet for
mál, szűkíti a prakticista túl- 
szakosítást, növeli a m aradan
dó elméleti és módszertani

alapozást és az önálló hallga
tói választási lehetőséget a  
tárgyak között.

Egyetemi évkönyvünk meg
jelenését és a fiatal oktatók 
első egyetemi tanulm ányköte
tének publikálását, második 
kötetének nyomdába adását, 
vagyis régi, jogos igények 
m egvalósítását a rendszeres 
egyetemi kiadványok terén.

K utatóm unkánk további fej
lődését és hallgatóink új, na
gyobb tömegeinek bekapcsoló
dását ebbe a tevékenységbe, 
s ennek rendkívüli érdekessé
get és aktualitást1 adnak a 
népgazdaságunk előtt álló, 
m egoldásra váró  feladatok 
új ötéves tervünkben.

Szűkebb egyetemi hazám ban, 
a gazdaságtörténeti tanszéken 
eredményes előrehaladást az 
összehasonlító egyetemes gaz
daságtörténeti kutatásokban, s 
különösen három  fiatal akadé
miai tudományos m unkatár
sunk első szép kutatói te lje
sítményeit.

Egyéni terveim ben egy nem
zetközi szerzőgárdával, svéd, 
portugál, spanyol, olasz és gö
rög szerzők közreműködésével 
készülő tanulm ánykötet befeje
zését várom , („Az európai pe
rifé ria  az ipari forradalom  ko
rában”), ami első kutatói kí
sérletem  lesz a szélesebb kö
rű, az európai elm aradottsági 
zónák ú tjá t összevető és a  kö- 
zép-kelet-európai fejlődést is 
új megvilágításba helyező na
gyobb tanulm ány elkészítésére.

Várom, hogy csökkenjenek 
a  „közterheim ”, de igyekezni 
fogok eleget tenni egyetemi és 
akadém iai feladataim nak. Re
mélem, hogy nem fogok heti 
6 ó ránál többet oktatni, lezár
hatom közreműködésemet a 
közoktatási reform  előkészíté
sében és sokat fogok tanulni 
hazánk gazdaságpolitikájának 
az új világgazdasági helyzet
ben követendő ú tja it elemző 
bizottságban.

Halász Géza, a törökbálinti 
kollégium  igazgatója az új év
ről elm ondta:

Jó l kezdődik ez a  félév, h i
szen február 4-én éjjel lesz 
a  rádió K arinthy-színpadának 
nyilvános felvétele. Reméljük, 
hogy az előadás során kiala
kuló jó  hangulat egész évben 
folytatódik. Az év első felé
ben, tehá t a  tanév második 
félévében a kollégiumi demok
ráciát szeretnénk erősíteni. 
Idáig kicsit tú l sok volt az 
igazgatói-nevelői-tanári segít
ség, most viszont az önállósá
got szeretnénk fokozni, kissé 
a  közvetlen irányítás háttérbe 
szorítása, de fenntartása mel
lett. Az elm últ félévi kollégiu
mi légkör, hangulat jobban si
került a várakozásnál — már 
most sokan jönnek azzal a ké
réssel, hogy szeretnének a kö
vetkező tanévben is Törökbá
linton lakni. Egy területen 
azonban még sok tennivaló

akad: az alapközösségek m ár 
kezdenek „összerázódni”, szer
vezettebb közösség azonban 
még nem alakult ki, ez lesz 
a második félév fő feladata. 
Az elm últ félévben sok volt 
a heti kétszeri komolyabb 
program , az érdeklődés nem 
volt megfelelő mértékű. Ta
nulva a tavalyi tapasztalatok
ból, az idén heti egy-egy alka
lommal tervezünk csak konk
rét programot, a  többi m ajd a 
pillanatnyi érdeklődésnek — s 
főleg időnek — megfelelően 
fog kialakulni.

Még egy sikerült kezdemé
nyezést em lítenék meg: a 
szakkollégium elkezdte az el
sősök patronálását. A kapcso
la t kedvezően alakult, ha ez 
így folytatódik ebben a félév
ben is, tartalm as, nagy segít
ség lenne az elsősök számára. 
Ha a  következő tanévben is
mét elsősök lesznek Törökbá
linton, az ideieknél jobbakat 
nem  kívánok magamnak.

Ú j év3 ú j könyv
Dr. Zalái Ernő a  népgazdá

sági tervezés tanszékéről el
mondta, hogy:

— M indenekelőtt nagyon bí
zom az egyetemi oktatási rend
szer továbbfejlesztésének ha
tásosságában. A képzéskorsze
rűsítés remélhetőleg segítséget 
nyújt m ajd abban, hogy a 
közgazdasági elm életek és 
módszerek újabb eredm ényeit 
az eddiginél fokozottabb m ér
tékben el tud juk  sajátítta tn i 
hallgatóinkkal. Engem elsősor
ban a népgazdaság tervezése 
szak jövője érdekel, ezen be
lül is a tervezési elm élet és 
m ódszertan kérdései. Term é
szetesen azért, m ert úgy gon
dolom, hogy m inden oktatónak 
a sa ját szakterülete, tantárgya 
az, am ely leginkább szívügye, 
nyilván mindenki azt szeretné, 
ha megszerzett ism ereteit 
könnyebben, nagyobb „hatás
fokkal” adhatná á t tan ítvá
nyainak. A tervezett új okta
tási s truk tú rában  kellő időben 
sikerül m ajd összekapcsolni a 
közgazdasági elméleti és m a
tem atikai ism eréteket, s így a 
tervezés m atem atikai m odell
jeinek megértése és feldolgo
zása a jelenleginél kevesebb 
problém át fog jelenteni hallga
tóink számára.

Szám omra fontos esemény 
lesz 1976-ban, hogy m inden 
valószínűség szerint m ájus kö
rül elkészül a Közgazdasági és 
Jogi Könyvkiadó számára, 
Hegedűs Miklóssal együtt 
íro tt könyvünk, am ely á ttek in 
tést nyú jt a gazdasági egyen
súly m atem atikai modelljeiről, 
illetve az ezekhez szükséges 
m atem atikai ism eretekről.

A  könyvvel kettős célunk 
volt. Egyrészt, szeretnénk rész
letesen ism ertetni és összegez
ni a m atem atikai közgazda
ságtani általános egyensúlyel
méleteket, m egkülönböztetett 
figyelmet szentelve az ezekkel 
kapcsolatos elméleti feltevé
seknek. Ilymódon kellő megvi
lágításba k ívánjuk helyezni a 
„köztudatban” meghonosodott 
egyensúlyi kategóriák, érvelé
sek kritikus pontjait. M ásrészt 
rám utatunk  a rra  is, hogy a 
gazdasági problém ák „m ate- 
m atizált” megközelítése nem 
eleve idegen közgazdaságta
nunk általános szemléletmód
jától. A hivatkozott elméletek 
gyenge pontjainak, hamis, té

ves interpretációinak k iik ta tá
sa, „helyretétele” igen fontos, 
m ert csak ezután használhatók 
fel eredményesen a szocialista 
gazdaság és tervezés elm életé
ben. V árhatóan a könyv az 
egyetemi oktatásban is szerepet 
kap majd, így mi is hozzájá
ru lhatunk  az előzőekben m ár 
em lített oktatásfejlesztési fel
adatok megoldásához.

E rre az évre vonatkozó te r
veink között szerepel egy má
sik könyv is, am ely közös m un
kánk Németh Miklóssal, ahol 
m egkíséreljük összegezni a  
gazdasági egyensúlyra és nö
vekedésre vonatkozó főbb is
mereteket.

—uj—

...hogy a világ ne felejthessen
K  arácsony — m ikor ezt halljuk, m egjelenik előttünk  

az utca kivilágított forgataga, az üzletekben nyüzs
gő tömeg, az ajándékok, m iket szeretteinknek szánunk.

Természetes, hogy erre gondolunk, hiszen hazánk
ban békében, jólétben élhetünk, s akinek m indez ren
delkezésére áll, nehezen tudja elképzelni, hogy nem  
m indenkinek ju tha t osztályrészül. Nehéz küzdelm es év
tizedek vannak mögöttünk. N épünk messziről indult, és 
nehéz harcokat kellett m egvívnia, hogy idáig juthasson. 
Harcaink és boldogságunk — ez a két szó és am it ta
kar, hogy kellőképpen becsülni tudjuk, gondolnunk kell 
azokra is, akiknek csak az elnyomatás jut, akiknek ez 
a karácsony és új év csak boldogtalanságot, nyom orú
ságot és éhséget hozott, azokra, akikre a harc még csak 
vár, akik  az új évtől vagy az elkövetkezendő évektől 
várják felszabadulásukat, a chilei gyerekekre, a chilei 
népre.

Fasizmus és junta, szinte egymásbafonódó fogalmak. 
Fasizmus, kínzás, szuronyok és gyilkosság — ez a junta  
ereje. Dühödt terror m inden ellen és m indenki ellen, 
aki a haladás zászlaját felem eli, terror a  kom m unisták  
ellen, barátaink ellen.

E lm ehetünk am ellett közömbösen, am i a világban 
történik, ami Chilében is történik? Ezt nem  tehetjük  
meg. G ondoljunk csak azokra a m illiókra, akiket a fa 
sizmus elpusztított. A  világ haladó erői akkor össze
fogtak, és eltaposták a gyalázatost. Ezt kell tennünk  
ma is, m inél gyorsabban és m inél aktívabban, hogy így 
sokak életét megmenthessük.

Igaz, a világ gyorsan felejt. Még nem  olyan rég 
történt, hogy a spandaui börtön kapuja a nürnbergi 
perben elítélt náci vezetők előtt nyílt meg. Ő ket tele
vízió-kam erák és vörös rózsák fogadták. Em lékeztet
nünk kell a világot, hogy nem, ez ne történhessen meg, 
bogy Chilében ne tehesse Pinochet és bandája, am it 
tesz.

Karácsonyi h a n g u la t...  Kissé elkalandoztam, de 
innen em eljük fe l szavunkat és szóljunk, hogy a világ 
ne felejthessen „Emberek, legyetek éberek.”

Vona A nnam ária

Pólya Zoltán: Téli tá j
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A létszámstopról
A létszámstopról beszélve kom oly hiba lenne, ha fi

gyelm en kívü l hagynánk az intézkedés előzményeit, ösz- 
szefüggéseit. A m inisztertanács 1974-ben már foglalkozott 
az alkalm azotti létszámgazdálkodással, s határozatban 
szólította föl az intézm ényeket, vállalatokat az adm i
nisztráció egyszerűsítésére, a fölösleges m unkakörök meg
szüntetésére, a  létszám  helyes megtervezésére. Bár idő 
lett volna rá, a határozatot a legtöbb helyen nem  hajtot
ták végre. így fordulhatott elő, hogy az anyagi ágazatban 
az utóbbi ké t évben az adm inisztratív dolgozók létszá
m ának növekedése háromszorosa volt a m unkások lé t
számnövekedésének. Népgazdaságunk m unkaerőhelyzetét 
tekin tve e folyam at továbbélése megengedhetetlen. V itat- 
hatalanul szükségessé váltak olyan intézkedések, am e
lyek a korábbiaknál lényegesen erősebben ösztönöznek, 
ha kell, kényszerítenek az élőmunka hatékonyabb fel
használására. A  létszámstopról szóló rendelkezés — ha 
kétségtelenül a legdrasztikusabb is — csak egyike azok
nak az alkalmazott, de m ár a szabályozórendszerbe épí
te tt eszközöknek, am elyektől a munkaerőgazdálkodásban  
pozitív hatást várhatunk. Ennek azonban feltétele az 
ügyviteli m unka korszerűsítése, az adatszolgáltatási kö
telezettségek csökkentése is.

M inden fontos gazdasági intézkedésnek vannak a gaz< 
dasági szférán tú li kihatásai, s  ezek előzetes szám bavéte
lének elm ulasztása a kidolgozásnál komoly gondokat 
szülhet a végrehajtásban. A létszámstop érvénybe lépte
tése szokatlanul hangos, helyenként indulatos vitákat 
váltott k i közvélem ényünkben. Része van ebben a rende
let gyenge pontjainak és egy nem  is csak itt-o tt m egnyil
vánuló egészségtelen szem léletm ódnak egyaránt. Egyete
m ünk falain belül érthetően a végzős hallgatók körében 
esett legtöbb szó a létszámstopról. Különösen a m inisz
tériumok, országos hatáskörű in tézm ények és tanácsok 
létszámzárlata érintette érzékenyen őket, hiszen sokan 
közülük korábbi ígéretek alapján  itt  k ívántak  m unkába 
állni diplom ájuk megszerzése után. Ezen túlm enően a 
rendelkezés számos olyan vállalati m unkakört is érint, 
am elyek betöltésére egyetem ünkön képzés fo ly ik  — így 
az elhelyezkedési lehetőségek tovább szűkültek. Hasonló, 
de talán még súlyosabb helyzetben vannak a közgazdasági 
szakközépiskolák idén érettségiző diákjai. A  „munkanél
küliség rém e” természetesen nem  fenyeget, de a rende
let nyom án kialakult helyzet oktatási rendszerünk prob
lémáira is ráirányítja a figyelmet. Nem beszélve arról, 
hogy fiatalok úgy kerülnek ki az iskolából, hogy azt kell 
lá tn iu k : m egszerzett képzettségük — egyelőre — haszna- * 
vehetetlen. K onfliktusaikat m agunkénak kell éreznünk, 
segítenünk kell a feszültségek áthidalásában: Buda István  
munkaügyi állam titkár ezzel kapcsolatban így nyilatko
zott a  Népszabadság hasábjain: „A teljes foglalkoztatott
ságot a korm ány változatlanul biztosítja, azzal a tartalmi 
különbséggel, hogy a foglalkoztatáspolitikában a társa
dalmi érdek erőteljesebben érvényesül. Elhelyezkedési 
lehetőség ezután is lesz bőven a fiatalok számára, de nem  
m inden esetben egyéni elképzelésük szerint találhatják 
meg a m unkaalkalm at. . . .  fe lm éréseket végzünk, hogy 
tisztán lássuk, hogyan hat a zárlat a fiatalok elhelyez
kedésére, hogy szükség esetén m egtegyük az intézkedése
ke t a társadalom érdekét szolgáló racionális foglalkozta
tottságukra.” M iért nem  korábban  — az intézkedés ér- 
vénybeléptetése elő tt — kerü l e rre  sor? A „racionalitás” 
és a  „társadalm i érdek” így k íván ta volna.

Vannak, akik  a rendelkezést m ás szempontból bírálják. 
„Met-t m ár m egint osztályharcot csinálnak” — m ondta 
egy apuka, ak i érettségiző fiá t „ismerőse vállalatában” 
akarta  íróasztalhoz ju ttatn i, „amíg be nem  érik  az egye
tem re”. Igaz, s nem  egyedi eset. F iatalok szakm unkás
oklevéllel a  zsebükben irodai állásba mennek, nem ér
dekű őket, hogy kétharm adát kap ják  annak, m int 
am ennyit szakm ájukban kereshetnének. „Könnyebb 
m unka” meg „szebben is cseng a  fülekben: ügyintéző”. 
Félreértés ne essék, nem  a szükséges és nélkülözhetetlen  
ügyviteli, adminisztrációs m unka  és az azt becsületesen 
elvégző képzett dolgozók ellen ágálunk. A  kérdés az: egy 
olyan társadalomban, am elyben a m unkásosztály hatal
mát deklarálják, m iért van nagyobb vonzereje a — sok
szor felesleges — irodai m unkának, m in t az alkotó tevé
kenységre fokozottabban lehetőséget nyú jtó  m unkáspá
lyának. Nem megoldás az em lített fiatalok m agatartását 
csak elítélni, ők ugyanis: alkalm azkodnak. M indenesetre 
az ilyen szemléletből adódó bírálatok a létszámstopot in 
kább —- dicsérik.

Bánki András

Somogyi József m űve: Egy prés em léke

Gondolatok az. esztétikai értékről
avagy sokszemközt Somogyi Józseffel

NÉHÁNY NAPPAL ezelőtt 
abban a szerencsés helyzetben 
voltam, hogy nyolc órán ke
resztül egy személykocsiban 
utaztam  Somogyi Józseffel, az 
Elnöki Tanács tagjával, aki or
szággyűlési képviselő, a  Kép
zőművészeti Főiskola rektora, 
és húsz éven keresztül — m últ 
év végi lemondásáig — a M a
gyar Képzőművészek Szövet
ség fő titkára volt. A Kossuth- 
díjas szobrászművész, az u ta
zó társaság m inden tag jának 
régi, személyes ismerőse volt, 
s ta lán  ennek köszönhettük, 
hogy az ú t során k ia lakult be
szélgetésben nagyon közvetlen 
hangot használt, s  véleményét, 
gondolatait, tapasztalatait 
fenntartások nélkül elmondta, 
tovább ad ta szám unkra. Ne
kem  nagyon élvezetes és hasz
nos volt ez az utazás, s né
hány gondolatot azért kívánok 
közzétenni, m ert úgy érzem, 
hogy m indannyiunk szám ára 
megszívlelendő ta rta lm a t hor
doznak.

A beszélgetés kiindulópontja 
Somogyi József gazdag nép
rajz i gyűjtem énye volt. Szőlő
préstől kezdve, kom atálakon 
keresztül szuszékig, sok m in
den m egtalálható m űterm ében, 
am i valam ikor a vidéki élet 
jellegzetes és nélkülözhetetlen 
használati tárgyai között funk
cionált. M últ századi tányé
rok, korsók árasztanak sza
vakkal le nem írható  hangú-- 
lato t a művész műhelyében. 
Sok olyan tárgya van, am ely 
bárm elyik m úzeum nak díszére 
válhatna, de a gyűjtemény 
többsége kevésbé díszes, régi
ségében és egykorú használa
tának  nyom aival értékké ne
mesedő darabból áll. Ezzel 
kapcsolatban mesélte el a m es
ter, hogy gyűjtésének a leg
kevésbé az a célja, hogy a 
Néprajzi M úzeumnak „ellen
pólusát” fejlessze ki, s  még 
kevésbé az — sőt, az ilyen jel
legű tevékenységgel, alapvető
en nem  is é rt egyet —, hogy a* 
M úzeummal „versengve” vá
sároljon össze népm űvészeti 
tárgyakat, s ezzel bárm ilyen 
kis m értékben is nehezítse an 
nak m unkáját. Tevékenységé
nek egyik célja: az értékm en
tés. Gyűjtögetése során szám 
talanszor tapasztalta, hogy ré
gi, m a m ár ritkaságnak szá

mító tárgyakat úgy használnak 
gazdáik, hogy egy-két év m úl
tán nincs az a technikai felké
szültség, ami az enyészet elől 
m egm enthetné az adott tárgyat 
a jövő számára. Ezeket k ivál
tani, ezeket megőrizni: ez a 
jelentősége, s értelm e is gyűj
tésének. U gyanakkor ezek a 
tárgyak, m últjuk  és felfedezé
sük olyan gazdag élmény
anyaggal szolgálnak, amely él
m ény- és érzésgazdagság csak 
bennük tud m egtestesülni. El
mondta, hogy éppen ezért van 
az, hogy kevésbé szereti gyűj
tem ényének gyarapítását hiva
talos, régiségkereskedők ú tján  
bonyolítani, sokkal szívesebben 
megy sa já t m aga be a  házak
hoz, kotorászni a padlásra, 
vagy végigkutatni a kam rát, 
így ugyanis a ta lá lt tárgyba 
sűrűsödő m últ még tetéződik 
a megszerzéskor á télt élm é
nyekkel, esetlegesen ekkor hal
lo tt történetekkel, ekkor m eg

ism ert szokásokkal. Néprajzi, 
s a népről meglevő ism eretei 
így bővülhetnek, túl a tárgyak 
tanításán, a személyes találko
zás révén is. U gyanakkor — 
ezt ugyan szó szerint nem  fo
galm azta így meg, de látens 
módon benne volt m ondtatai- 
ban — erkölcstelennek, sőt 
rombolónak tekinti az álnépíes 
modern kerám iákat, a régit 
mímelő, funkciótlan díszel- 
gést szolgáló, hajdani haszná
lati tárgyak töm egcikk-keres
kedését. Hangsúlyozta, s ezt 
éreznünk, tudnunk kell, hogy 
az esztétikai érték soha nem  
anyagiakkal m érhető értékfaj
ta  volt, az érték  definícióját itt 
nem  lehet közgazdaságilag 
megfogni. (Hiszen az eddig 
le írt szövegben is — Somogyi 
gyűjtem énye kapcsán — a 
használati tárgy, nem  pedig a 
m űtárgy szó szerepelt leg
gyakrabban. Az esztétikai é r
ték  hordozására nem csak és 
nem  elsősorban a m űtárgy ké
pes. Ha így volna, otthonunk, 
környezetünk esztétikája
anyagi lehetőségeink függvé
nye lenne. Ez pedig koránt 
sincs így: közös u tunk egyik 
lesújtó élménye éppen az volti 
hogy tapasztaltuk, milyen rét* 
tenetesen ízléstelen környezet
ben élhet egy orvos, nagy 
anyagi áldozatok segítségével, 
egy torz művészeti, esztétikai 
értékrend következtében.)

Somogyi József érdeklődése 
a népm űvészeti tárgyak iránt, 
egyenes következménye az or
szág, a nemzet szellemi érté
kei, szellemi élete irán t é r
zett mélységes felelősségnek. 
E rről a  felelősségről is szólt 
u tunk közben. Elmondta, hogy 
nem  hisz a skanzenekben. 
Hozzáfűzte, hogy tudatában 
van annak, hogy m inden or
szágnak kell, hogy legyén á l
latkertje . Mégis jobban örül 
azoknak az erőfeszítéseknek, 
am elyek a rra  irányulnak, hogy 
az állatok részére, fenntartva, 
vagy m egterem tve a szám ukra 
szükséges feltételeket, term é
szetes környezetben biztosíta

nak életteret. Hasonlóképpen 
inkább azt az irányvonalat erő
sítené a  kultúra, a  nem zeti ér
tékek megőrzésével kapcsolat
ban, hogy az adott helyen, ere
deti környezetében kell olyan 
megbecsülést szerezni az emlé
keknek, em léktárgyaknak, 
hogy helyi megóvásuk, m eg
becsülésük biztosítva le
gyen. Ezzel kapcsolatban m a
rasztalja el egyik írónkat, aki 
a rádió egyik adásában Mohács 
emlékét, jelentőségét vonta 
kétségbe. Ez ellen tiltakozott 
Somogyi — s én vele értek 
egyet —, m ondván, hogy igen
is szüksége van egy népnek ar
ra, hogy legyen települései kö
zött olyan, amely a  történelem  
során sajátos rangot, megbe
csülést, „értéket” civott ki ma
gának, m int Mohács, vágy Szi
getvár, vagy Eger. És hasonló 
a helyzet egyes tárgyi em lé
kekkel is. Nemrégiben egy kis 
falusi templomot egészben á t
telepítettek  az egyik most épü
lő skanzenba, hogy ott őrizzék 
meg a jelenleg még kitűnő ál
lapotát. így rom boljuk a sa já t 
falvaink képét, becsületét — 
sum m ázta vélem ényét So
mogyi József. Eredeti helyén, 
kellett volna a figyelmet fel
hívni rá, s megőrzéséről, meg
óvásáról gondoskodni. , 

Mindezekhez annyit szeret
nék hozzáfűzni, hogy Somogyi 
korai m unkásságától azon dol
gozik, hogy m inden érték  meg
felelőképpen és megfelelő he
lyen kapja meg a neki járó  ér
tékelést. Művészi tevékenysé
gében az eddig elmondottakon 
túl, egy más szintű értékm en
tést is elvégez: alkotás közben 
kimondva, vagy kim ondatlanul 
befolyásolják a  népi művészet 
em lékei; viaszt, plasztilint for
mázó u jja i az anyagalakítás 
közben is érzik a valam ikor ta
pintott, végigsim ított fazekak, 
kancsók, bútorok formáit, s így 
új alakban, m odern form ában 
m egszüntetve — megőrzi a 
népm űvészeti em lékeket. Ez 
ad h ite lt szobrainak, s h ite t ne
ki, az alkotáshoz.

Chikán Bálint

Fotó: Eszes

S A J T Ó T Á J É K O Z T A T Ó

AzV. ötéves terv feladatairól
a  k ö z g a z d a s Ag i , a  

BELPOLITIKAI, az üzemi la
pok szakosztályai közös ren
dezésében nagy érdeklődéssel 
k ísért tájékoztatót tartott janu 
á r  22-én a Magyar Sajtó Házá
ban Drecin József, az Orszá
gos Tervhivatal elnökhelyette
se.

„Az V. ötéves terv beruhá
zási és fejlesztési politikájáról” 
ta rto tt előadásában tájékoztat
ta a  m egjelent újságírókat a 
terv legfontosabb kérdéseiről, 
a kulcsproblémákról. így töb
bek között szó volt a m unka
erőhelyzet, a cserearány, a f i
zetési mérleg, a külkereskedel
m i egyensúly, a beruházások, 
az árszerkezet stb. alakulásá
nak kérdéséről,

A legérdekesebb tém ák kö
zül Drecin József a m unkaerő
helyzettel kapcsolatosan el
mondta, hogy régóta számol
nak azzal a helyzettel —, a
teljes foglalkoztatottság  —,
am i napjainkban állott elő, de 
rem élték, hogy a vállalatok fe j
lesztéspolitikájukban in tézke

déseket tesznek a várható fe 
szültség kiküszöbölésére. A 
fejlesztések jelentős része 
azonban m unkahelyterem tő  
jelleggel m ent végbe. Ez alól 
kivételt csak a könnyűipar ké
pez, bár bizonyos nehézségek 
o tt is jelentkeztek. Többek kö
zött ezért is szükséges in tézke
déseket hozni a gazdasági irá
nyításnak, hogy akár —adm i
nisztratív  eszközökkel is fe l
lépjen a foglalkoztatottság  
egyes ágazatokban történő to 
vábbi kiterjesztése ellen. Az 
ú j terv  50—60 ezer új m unka
erővel számol, de az iparban 
nem  lesz létszámbővítés. Főleg 
a szolgáltatások szívják fel 
a jelentkező munkaerőt. Az 
utánpótlást főleg nők és a m e
zőgazdasági népesség jelenti. 
Egyelőre azonban nincs meg
nyugtató válasz, hogyan lehet
ne aktivizálni az ú j munkaerőt. 
A  megoldást a központosítás 
jelentené, de ez jelentős beru
házásokat kívánna. (Eüg, kér, 
lakás). Így a munkaerő kérdé
sében külső tartalékok hiányá

ban, a belső tartalékokat kell 
feltárni. Ez pedig nemcsak 
központilag megoldandó kér
dés. Ez ügyben főleg a vállala
tok tehetnek sokat — m unka- 
szervezéssel, ésszerűbb terve
zéssel, a lehetőségek fe lku ta tá 
sával.

A NÉPGAZDASÁGI
EG YEN StLY  kedvezőtlen ala
kulásában jelentős szerepet 
játszott a cserearányok rom 
lása a gazdasági életben. En
nek oka az volt, hogy anti
inflációs gazdaságpolitikánk 
nem  követte a világgazdasági 
tendenciát —, a jelentős in flá
ció — és az egyes árindexek  
több nagyságrenddel is elma
radtak ettől. A jelentkező 
problém át azonban nem írhat
juk  csak a világgazdaság ked
vezőtlen alakulására. Szerepet 
játszott ebben az is, hogy érté
kesítési m unkánk sok kívánni
valót hagy maga után. Ez ösz- 
szefüggésben van azzal, hogy 
a külkereskedelm i m echaniz
m usunk nem  árérzékeny, nem

tökéletes az érdekeltségi rend
szer, a vállalatok szám ára csak 
a volum en a fontos. Ezért az 
V. ötéves tervben olyan mecha
nizm ust kell kialakítani, ahol 
közös érdekeltségi rendszerben 
az ipar és a kereskedelem  
együtt tevékenykedik. Ez pe
dig ism ét csak felveti a szer
vezeti megoldás szükségessé
gét.

A tájékoztatón résztvevő ú j
ságírók közül többen is érdek
lődtek, m it kívánnak tenni az 
illetékesek a külkereskedelm i 
m érleghiány helyreállítása ér
dekében.

Drecin József válaszában a 
hitelek jelentőségét em lítette. 
Ezek közül is főleg a hosszúle
járatú h iteleknek van, lesz 
nagy szerepe. A  hitelek haté
konyságánál azonban több fon
tos tényezőt is figyelem be kell 
venni. Elsősorban azt, hogy 
van-e a gazdaságban megfelelő 
abszorbciós képesség? Ez azt 
jelenti, hogy a fejlesztési szfé
ra képes-e hatékonyan fe l
szívni 1, vagy m ásfél milliárd 
dollárt? M ásrészt problém át je 
len t az is, hogy egy ilyen „kül
ső injekcióval"  a belső szállí
tókat szorítjuk ki az exportpo
rondra. Ezzel a helyzettel ál
lunk szemben ma. A  vállala
tok kezdenek kiszorulni a nem 

zetközi, többnyire a  tőkés pi
acra, hirtelen kell megnövelni
ü k  a tőkés exportot, egyes ese
tekben 100 százalékkal is, sok
szor előnytelen világpiaci pozí
cióban. Ez m agától értetődően 
számos, főleg vállalaton belüli 
kérdést vet föl (pl. szervezet, 
m arketing, vevőszolgálat, m i
nőség stb.) és ezek megoldása 
még sokszor gyerekcipőben jár.

AZ V. ÖTÉVES TERV is 
alapvető követelm ényként 
hangsúlyozza az életszínvonal 
további emelkedését,- de a fe j
lődés ütem e csökken  és a belső 
felhasználás visszafogása ta 
pasztalható, ami nálunk meg
lehetősen szokatlanul hathat. 
Gazdasági életünkben alapvető 
elv volt, hogy semmi nem 
bolygathatja a  belső egyen
súlyt.

Az új helyzetből kérdések  
egész sora fogalmazódhat meg, 
és fogalmazódott is meg a tá jé
koztatón. Főleg az a kérdés je 
lentkezett élesen; vajon az így 
jelentkező megtakarítás ex 
portképes lesz-e?

Drecin József elmondta azt 
is, hogy a gazdasági egyensúly 
új helyzetben való biztosítása 
te tte  és teszi szükségessé a 
mechanizm us módosítását. A 
cél az, hogy olyan hatékony  
rendszert alakítsunk ki, am ely

jobban ösztönzi, szorítja a vál
lalatok tevékenységét.

Szó esett arról is, hogy a jö
vőben jelentős szellem i ex 
portra nyílik  lehetőség, első
sorban a  harm adik világ 
országaiba. A  nagy ex 
panzió lehetőségét azon
ban csak úgy lehet kihasz
nálni, ha szervezeti, nyelv i stb. 
nehézségeket lekiizd jük és 
megfelelően fe lkészü lt szakem 
bergárdával je len tkezünk a 
nem zetközi piacon. A  m egfele
lő képzettség  különben is sokat 
szerepelt a kérdésekben és a 
válaszokban egyaránt, jelezve, 
hogy a  hatékonyság javításá
nak egyik legfontosabb feltéte
le. S ez nemcsak a m unkapa
dok m ellett dolgozó m unkások  
számára fontos kritérium , ha
nem  az irodákban, in tézetek
ben foglalkoztatott „vezetők” 
és „beosztottak” számára is!

Néhány kérdést ragadtunk 
ki, csupán ízelítőül. A tém a 
jelentősége és összetettsége -  
folytán többre nem  is vállal
kozhattunk. Csupán a figyel
m et szerettük volna felkelteni, 
és ak it bővebben is érdekel a 
téma, annak aján ljuk  Drecin 
Józsefnek a Társadalmi Szem 
le 1975/10. számában m egjelent 
cikkét.

S. J.



M ostanában a folyóiratok, újságok hasábjain főhelyet fog
lalnak el az új ötéves terv kezdetével kapcsolatos feladatok. 
De term észetesen nem  szorulnak háttérbe az ideológiai, poli
tikai kérdések sem. E területekről, a célkitűzésekről, módsze
rekről, sajátosságokról, vitatható  felfogásokról ad átfogó ké
pet Aczél György: SZÁM VETÉS UTÁN, M U N KA KÖZBEN  
című írása a  VALÓSÁG 1976/1. számában. A társadalom tu
dom ányokkal kapcsolatos egyik alapelvet így fogalm azta 
meg: ,,A m arxizm us— leninizm us a társadalomtudományok 
számára nem  csupán világnézeti kiinduló alap, hanem  a való
ság megismerésének és megváltoztatásának egyetlen, igazán 
tudományos módszere is. A nnak tisztázása é$ eldöntése, hogy 
k i értelmezi helyesen, valóban a m arxizm us— leninizmus 
alapelveinek szellemében a valóságot, csakis a társadalom tu
dományok m arxista kutatóinak alkotó vitái segítségével lehet
séges. El kell utasítanunk  azt a m arxizm ustól idegen nézetet, 
amely feltételezi, hogy a társadalmi gyakorlatban és a tudo
mányokban felm erülő m inden kérdésben voltaképpen már 
rendelkezünk az örökérvényű válasszal, csak meg kell azt 
keresnünk a klasszikusok m űveiben, vagy valam elyik doku
mentum ban. A m arxizm us— leninizmus egyértelm ű érvényesü
lésének követelm énye nem  szentesíti az elm életi és szellemi 
restséget; éppen ellenkezőleg: erőteljesebb elemző, alkotó 
m unkára hívja fel társadalomkutatóinkat, a tudományos al
kotóm űhelyeket.”

A  közelgő tagkönyvcsere, az azt kísérő beszélgetések a 
pártépítés fontos m ozzanatát jelentik, s szoros kapcsolatban 
állnak a párt tömegkapcsolatainak és vezető szerepének ala
kulásával. LÖKÖS ZO LTÁ N  ezt az összefüggést elem zi a 
TÁR SA D A LM I SZEM LE 1976/1. számában  m egjelent cikké
ben, m elynek címe: „A P Á R T VEZETŐ SZERÉPE ÉS TÖ
M EGKAPCSOLAT A I”.

Fogyasztói árrendszerünk, a  f  ogyia sztódár- el térések m e
chanizmusa évek óta a v iták  — elsősorban term észetesen az 
úgynevezett árviták  — egyik állandó pontja. Állásfoglalások, 
érvelések tömege hangzott el és íródott le. A vitához most 
L A D Á N Y I JÁN OS  szólt hozzá a VALÓ SÁG  1975/12. szám á
ban, a „FOGYASZTÓI Á R A K  ÉS SZO C IÁLPO LITIK A” című 
kiváló tanulm ányában. A szerző ism erteti a legjellemzőbb  
álláspontokat, érveket, m ajd adatokkal elem zi és m utatja  be 
az eltérések eredm ényeként jelentkező újraelosztást, illetve 
ennek hatását a. különböző társadalmi rétegekre. A konklú
zió a  következő: „a fogyasztóiár-rendszer hibáit m a már 
csaknem m inden e témával foglalkozó szerző világosan látja, 
a  szerzők jelentős része azonban  — általában szociálpolitikai 
indokokra hivatkozva — az áreltérítések logikájának válto
zatlanul hagyása m ellett, lényegében annak »korszerűsítését« 
követeli. E cikk egyik fő  célja az árrendszer szociális fu n k 
cióival Icapcsolatos illúziók cáfolatán túl éppen az, hogy be
bizonyítsa, nem  a szisztéma egyes korrigálható elemei, hanem  
maga a szisztéma vált idejétm últtá. A fogyaszitóiár-eltérések 
rendszere az ipar m axim ális ütem ű extenzív fejlesztését el
sődleges célnak tekintő időszak term éke, am ely napjainkban 
m ár nem  hozható összhangba gazdasági és társadalm i célki
tűzéseinkkel. Mindez term észetesen nem  ázt jelenti, hogy 
egyáltalán nincs szükség redisztributív  beavatkozásokra a 
fogyasztóiár-rendszer területén, azonban úgy gondoljuk, hogy 
a beavatkozásoknak csak igen kisszám únknak és valóságos 
szociálpoliikai beavatkozásoknak szabad lenni.”

A  nyugat-európai baloldali mozgalm ak egyik színfoltja 
a nyugatném et korm ánykoalíció nagyobbik pártjának , az 
SPD -nek ifjúsági szervezete: a „jusók”, az ifjú  szocialisták 
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A  TÁR SA D A LM I SZEM LE 1976/1. szám ában a külföldi 
sajtóból á tvett cikkek között ta lálható  a  nyugatném et 
KO NKRÉT  című lapban m egjelent írás: „EGY JUSO T A 
P A SZT A LA T A I". A szerző egy kiöregedett jusó, JOHANN  
STRASSER, aki ifjú-szocialista pályafutására em lékezve a 
szervezetéről a  következőt ír ta : „A jusókban különben talán az 
a legcsodálatosabb,, hogy m ilyen  nagym értékben végeztek  
gyakorlati m unkát a pártban és a társadalmi „bázison” . . .  A  
jusók pontosították elképzeléseiket egy dem okratikus szocia
lizmusról. konkretizálták gazdaságpolitikai a lternatíváikat és 
kidolgozták egy dem okratikus szocialista gazdasági rend mo
delljét, a  s tru k tú rá t meghatározó gazdasági területek társa
dalmasítása alapján. A  művelődési politikában a jusók az 
in tegrált egységes iskola koncepcióját képviselték, követelték  
és pontosították a dem okratikus m űvelődés tartalmát, továb
bá a legutóbbi kongresszusukon részletes elképzelést fogad
tak el az egészségügyi politikával kapcsolatban."

K arácsony előtt került a könyvesboltokba a  HAROLD  
PINTER drám áit tartalmazó kötet. A  szegről-végről magyar 
szárm azású író, „a dühös fiatalok” (Osborne, Arden, W esker 
és a  többiek) mozgalmának tagja a m odern angol d rám airo
dalom nak és a „világszínháznak” is kiem elkedő képviselője. 
M űveit — ha tetszik, az  abszurd irányzat alkotásai közé so
rolhatjuk, hiszen szereplői nem misztikus, de ismeretlen, külső 
erők játékszerei, am elyek rendszerint végig ism eretlenek m a
radnak. Ha darabjaiban van cselekmény, az sem m iképpen sem 
a hagyományos értelem ben vett történésláncolat, hanem  a 
köznapin inneni (a köznapinál is köznapibb) események sora; 
m ásrészt a  feszültség indirekt fokozásának cselekménye. A 
Pintér-drám ák egyik legnagyobb értéke a nyelvezet, amely nála 
az ábrázolási lehetőségek m axim ális kihasználásán tú l drama
turgiai erővé, az élethelyzetek nagyhatású kifejezőjévé, és 
persze a humor, az abszurd kom ikum  pompás eszközévé, hor
dozójává lép elő. A  kötet két kiem elkedő darabja „A GOND
NOK” és „AZ ÉTELLIFT”.

Pinter m indig hangsúlyozta, hogy ő nem  politizál. Ezút
tal sem  a szándék fontos. Ha valaki ilyen éles szem m el és 
mozgékony szellemmel fedezi fe l és m u ta tja  m eg a kiszol
gáltatott, elszegényített, a szürke \ hétköznapok csapdájába 
kényszerülő em ber magatartásának fokozatait és végleteit — 
akkor az már politika: írói, m űvészi tett.

Lévén szó színházról, abszurdról, s a „dühös” fiatalokról, 
megem lítem  FÖLDÉNYl F. LÁSZLÓ  cikkét a K R ITIK A  
1976/1. szám ában: ARNOLD W ESKER SZ ÍN H Á ZI KÍSÉRLE
TE. A  kísérlet az  volt, hogy m egpróbáltak létrehozni egy 
olyan alkotói közösséget, am ely a művelődéstől és a m űvé
szettől elzárt töm egekhez szólna úgy, hogy egyúttal állandóan 
ébren tartaná szociális érzékenységüket és érdeklődésüket. 
FÖLDÉNYl írása e kísérletek sorsát követi végig, a kezdettől 
a  csődbejutásig. M orcsányi Géza

H EL Y R E IG A ZÍT Á S
L e g u to lsó  s z á m u n k b a n  1975. d e 

c e m b e r  18-án, „ F o n to s  n a p ire n d i 
p o n to k  a  p b -ü lé s e n ”  c ím m e l, c ik k  
je le n t  m eg  tö b b e k  k ö z ö tt  az e g y e 
te m  ta k a ré k o s s á g i  fe la d a ta iró l .  
E z ú tta l s z e re tn é n k  k o r r ig á ln i  a 
c ik k n e k  a z t  a  m e g á lla p í tá s á t ,  
h o g y  a  ta k a ré k o s s á g i  te rv  te l je s í
té sé b e n  e lé r t  e re d m é n y e k e t p o z i
tív a n  é r té k e l te  a  p b . V a ló já b an  
a  p á r tb iz o t ts á g  i ly e n  é r té k e lé s t  
n e m  a d o t t  a z  eg y e tem ' g a zd aság i 
te v é k e n y s é g é v e l k a p c s o la tb a n , b e 
le é r tv e  a ta k a ré k o s  g a z d á lk o d á s t, 
u g y a n a k k o r  szám o s  k r i t ik a i  é sz 
re v é te l  h a n g z o t t  el.

KA
Lukács György: A heidelbergi 
művészetfilozófia és esztétika. 
A regény elmélete. (Magvető, 

1975.)

Az impozáns mű, am it most 
magyar fordításban kézhez ka
pott az olvasó 1912. és 1918. kö
zött íródott Heidelberg inspirá
ló szellemi közegében, Max 
Weber, Ernst Bloch tanácsai 
nyomán formálódva. Alapvető 
célkitűzése, hogy a művészet 
létezésére keressen m agyaráza
tot, félretolva m inden olyan 
álmegoldást, mely a szép á lta
lános fogalmából vagy az alko
tó pszichológiájából akarja  le
vezetni a művet. „Meg kell 
próbálnunk, hogy úgy p illan t
suk meg a művészetet, ahogy 
magától értetődőnek látszó va
lószínűtlenségében kiem elke
dik közvetlenül a m indennapi 
élm cnyvalóságból. . . ” — írja  
Lukács bevezető fejtegetései
ben, s a  továbbiakban alkotó, 
m űalkotás, befogadó viszony
latrendszerében elemzi a m űvé
szet m ibenlétét és egyedülálló 
funkcióját az emberi világban, 
írá sa  választ keres a nagy pa
radoxonra: m iként lehetséges, 
hogy a m űalkotás történeti fo- 
gantatású, és mégis időtlen h a 
tása van?

1914-ben Lukács félbehagyva 
esztétikai m űvének írását, 
hozzálátott egy Dosztojevszkij
ről szóló könyv kidolgozásához, 
mely — ahogy ezidőtájt egyik 
levelében ír ta  — „tartalm azni 
fogja történetfilozófiám  és eti
kám  nagyrészét.” A tervezett 
műből csak az első fejezet ké
szült el, mely az eposzt és a 
regényt, m int a nagy epika két 
objektiváciőját elemzi, a for
máló elveket történetfilozófiai 
adottságaiból vezetvén le. A ta 
nulm ány egy év m úlva folyó
iratban, 1920-ban pedig könyv 
form ában is m egjelent Die 
Theorie des Romans címmel.

1919. történelm i eseményei. 
Lukács életének nagy fordulata 
a  m arxista filozófia és vele 
együtt a gyakorlati politika fe
lé, több m int egy évtizedre le
vette a napirendről az esztéti
kai kérdéseket. Csak a harm in
cas években tér vissza ehhez a

területhez, s a m arxista esztéti
ka m egterem téséért folytatott 
küzdelemben, a  realizm us-el
m élet kidolgozása során is el
sősorban a regény műfaji 
problém ái foglalkoztatják. S 
csaknem fél évszázadnak kell 
eltelnie ahhoz, hogy hozzálás
son ifjúkori terve megvalósí
tásához, a — most m ár m arxis
ta  alapokon nyugvó — esztéti
ka megírásához.

A realizm us problémái, A 
történelm i regény — vagy és 
elsősorban — Az esztétikum 
sajátossága fényében különle
gesen érdekes élményt je len t
het az olvasónak az alapvető 
különbségek m ellett felfedez
hető rokon vonások, érintkezé
sek okán is e két nagy jelentő
ségű m ű: a Heidelbergi m űvé
szetfilozófia és esztétika, és A 
regény elmélete. Kép kalap nélkül

(Jegyzet egy rossz film ről)
IX  ernádi 

viem  
következő

Gyula: Vörös rek- 
cimű regényéről 
bevezetővel írt 

„kritikát” Faragó Vilmos az ÉS 
egyik tavalyi számában. „Nem  
vörös, nem  rekviem , nem  új 
és nem  regény.” A  közvélem ény  
természetesen rögtön felzúdult, 
egyesek azt ve te tték  a szerző 
szemére, hogy így nem  lehet 
kritiká t írni, mások a regényt 
vették védelmükbe. Csupán 
azért em lítem  meg ezt elöljá
róban, m ert szeretném  elkerül
ni a fen ti vádakat.

Ugyanis nagyon rossz film et 
láttam a Bányász moziban. A z  
új magyar kassza-siker „A 
kenguru” m inden erénye elle
nére rossz film . A zok közé a 
film ek közé tartozik, m elyek  
az ifjúságról akarnak valamit 
elmondani az ifjúságnak, de 
csak a „valódit” sikerül meg
fogalmazni, az „igazat” nem. 
S ennek oka elsősorban az, 
hogy a negyven-ötven évesek 
szem ével látják és láttatják ezt 
a világot, s ez már önmagában 
is — ism erve a generációk kö

zött meglevő eltérő vélem énye
ket —, világossá teszi, hogy 
meglehetősen hamis és egyol
dalú képet kapunk. Kovács 
András a filmhíradó e heti szá
mában beszél arról, hogy a 
moziválság egyik oka, hogy a 
néző nem  tudja m it néz meg a 
moziban. „Töltött káposztára” 
fizet be és egy könnyű „somlói 
galuskát” kap. A  kenguru ese
tében tipikusan ez a helyzet. 
„Az első magyar pop-film ” 
reklám jai arról tájékoztatnak, 
hogy a magyar ifjúságról lát a 
néző egy színes, szélesvásznú, 
zenés film et, ehelyett a néző 
Varjú István Z1L teherautóso
főr meglehetősen elcukrozott 
tragikomédiáját látja a vász
non. A  súlyosabb mondaniva- 
lójú „töltött káposzta” helyett 
egy tejszínhabbal jó bőven le
öntött „somlói galuskát”.

Mi látható ebben a filmben?  
M indenekelőtt látatlanban „az 
ifjúság kék madara”, m ely ál
landóan ott röpköd a főhős or
ra előtt, de ö sohasem tudja  
elérni. Látható mámorositó

Se fejet; se derekat
„Az emberiség boldogulásához
b iz o n y , s o k  h ú s  k e ll, s o k -so k  jó  k e n y é r ,
d e  fo n to s a b b , h o g y  fe lb o ru l jo n
a  n é v m á s  k á r ty a v á r a :
e lő szö r, G,
a z u tá n  T e .
é s  v é g e s v é g ü l: E n .”

(S im o n  L a jo s :  De fo n to s a b b )

Q'e fejet, se derekat”. A  vizsgaidőszak be- 
^  fe jeztével leem eltem  a könyvespolcról 

Sim on Lajosnak ezt a kötetét. Simon Lajos
ról keveset tudunk. Nem  tanítják a középis
kolában a mai magyar költők között, nem  
idézgetik úton, útfélen verseit, nem  ö kapta a 
legnagyobb, legszebb babérkoszorút sem. 
Hogy miért? „ .. .pillanatra sem zárkóztam  
a m űvészet elefántcsonttornyába, úgy éltem, 
m int mások, éltem , ahogyan általában a kö
zösség él, tehát verseim  sem szólhatnak más
ról.” E vallomása legfeljebb közelebb visz a 
megoldáshoz, de kielégítő választ nem  ad 
kérdésünkre. A z elm últ esztendőben lépte 
át életének negyvenedik évét, s ez az ötödik 
kötete.

Újságíró, tehát a társadalom gondjainak, 
bajainak középpontjában él, ezek a gondok 
foglalkoztatják éjjel és nappal, „ .. .a  Pester
zsébet és Boráros tér között vánszorgó autó
buszon, üzletpultok előtt, bevásárlás közben, 
játszótéren, m iközben félszem m el a gyerekek
re fig y e lte m . . . ” S m iközben át- meg á t
járják ezek a gondolatok, megfogalmazódik 
egy-egy vallomás, egy-egy vers.

Ilyen versek gyűjtem énye a Se fejet, se de
rekat című kötet. Egy egész sor olyan prob
lémáról, am elyek itt, az egyetemen is, egy-egy 
vitafórum on sok-sok szó és mondat után egy- 
egyszerűen, tisztán megfogalmazódnak 
(m ert megoldásukhoz több kell, m int szó, vagy 
mondat), egyszerűen, egész énjét beoltva és 
mégsem a szubjektivitás talaján szól, vall, 
dalol.

„Tisztelt Magyarország! /  ö le lj magadhoz 
újra! /  Mert ott könnyebb a föld.” ■*- fogal
mazza meg a halál felé közeledő, disszidens 
„emigráns” magyarok honvágyát az A kkor  
fe lénk fordulnak című versében. Am íg él
tünk, jó volt kint, de könnyebb a halál ott
hon. íté let ez, a költő ítélete azokról, akiknek  
nem volt „jó erős szivük” itthon maradni, 
amikor a „zúzmarától zengve szakadt a forró 
veze ték”, „mikor felgyűlt a nádas” és „szélté
pett fé szkük füstölögve égett” (Itthon telelő 
madarak).

Gondolja tmeg című verse a hazai „úrhat
nám polgár"-ról, a főnökösdit játszani kívánó  
„uram”-ról rántja le a leplet. De nem  áll meg, 
nem időz, nem  meditál a gondolaton, meg
mondja a véleményét és már egészen máshol

jár, Leninnel beszél. Bevallja, sokan nem  tud
ják és nem  értik, m iért nem  kért Lenin  
legalább egy képet az Ermitázsból, hiszen 
megkapta volna (Sorok Leninről, M ajakovsz- 
kij-hangon).

[fá jda lom m al és ítélettel beszél a lakóne-
. gyedek lakóinak ferde, földhözragadt 

szemléletéről (Gyűlés a 25-ös épületben), azok
ról a kaméleonokról, akik m indig megvárják, 
„merre dől a fal" (Tiszták), az elidegenedésről 
szóló, szájtépő vitákról (Haza, Magyarország).

De m in t általában m inden verseskötetben, 
itt is külön gyöngyszemek szerelmes versei, 
közülük is a legszebb a „Rózsafüzér”. Egész 
egyénisége, tiszta szerelme nyílik  ki előttünk. 
Megkapó, gyerm ekkorát megszólaltató egy
szerűséggel és szépséggel ír egy-egy em léké
ről (A pásztor halála), de m in t ahogy a való
ságban sem hagyják az élet, a társadalom  
gondjai feloldódni a szerelemben és em léke
zésben, a kötetben is ism ét e kérdések kerül
nek előtérbe. M ondanivalója egyre közelít 
egy belső, a valóságból, a kétkezi munkából 
fakadó igazsághoz: „ . .  .emberré az embert az 
teszi, /  ha jól megszolgált kenyerét eszi.” 
Ugyanez a gondolat kerül megfogalmazásra, 
de most már szinte közgazdászi módon az Ist
ván című versében: „ ... nem  a teli bendő 
lényeg itt, /  de fontosabb a kényért teremtő  
tiszta kéz, . . . ”.

TÁégül, talán a legjellemzőbb módon tükrözi
'  egyéniségét, gondolkodását A  fiúk  című 

verse. Szinte drámai egyszerűséggel jellemzi 
figuráit: ”, . . .  Volt, aki csizmában lépkedett, 
/  Volt, aki bakancsban bandukolt, / s volt, aki 
m ezítláb m endegélt.” E lm entek a fiú k  szeren
csét próbálni. És jö ttek vissza. Volt, aki hirte
len érett / gyüm ölcsként megaszalódva, /  volt, 
aki napkorong fejjel, / s Döbrögivé pocako- 
sodva, ( . . . )  volt aki cserebogár-piciny / 
autón érkezett, (lila sörényű feleséggel, / de 
még szürcsölve falta a levest, / és teli szájjal 
oktatott-papolt, / hogy az elmaradottság / 
minő átok az emberiségen.” Nem  ellensége ö 
ezeknek a figuráknak! Csak valami belső in 
díték arra készteti, hogy ő ne ilyen legyen! Ne 
ilyen hübelebalázs módjára nekibuzduló vala
ki, akiben fölborultak a fejlődés arányai, aki 
esetleg elkérné azt a legszebb képet az Erm i
tázsból, ha úgyis odaadnák. Sajnálja és egy 
kicsit lenézi ezeket az „autósokat”, ő, az egy
szerű gyalogos, aki olyan sokat épített már, 
s mégis azt hiszik róla, hogy szegény. A  m un
kát dicséri, nem a csillogást, s fia fá j is vala
m i mindezekből, az csak az, hogy a m unkáját 
(nem  őt!) sem sokra becsülik.

Versei valóban m egérdem elnék a sokkal na
gyobb ráfigyelést, hiszen politikus, nem ere- 
detieskedő, hanem eredeti, nem  kibogozhatat
lan, hanem értelmes, m inden ember számára 
fölfogható és tiszta, jam bikus lejtésű sorai 
különös dallamot idézők. Egyszóval: érdemes!

Dobos Péter

száguldás (nem  a semmibe,
hanem „a jövőbe”, Paksra, az 
atomerőműhöz), melyből a fő 
hős csak a m unkát-kispolgár 
örömanya és örömapa pálinka- 
szagú konyhájában tér magá
hoz. Látható továbbá a sofőr
ablakból a szép nyári magyar 
táj, hosszú percekig a „szőke” 
Balaton, m iközben a főhős 
m eztelen combok között keresi 
„a jó combú lányt", látható 
digózó pincérlány, rossz arcú, 
„feketéző”, presszózó fiatalok, 
az épülő Paksi Erőmű (érde
kes módon, véletlenül (?) m in
den sofőr útja  Paksra vezet) 
látható népszerű beategyüttes, 
szeretkezés magyar filmes 
módra, verekedés egy lányért, 
magyar módra, üres sörösládák 
tövében és így tovább. A  film  
alkotóinak sikerült m indazt a 
klisét, sablont összhozniuk, 
ami az utóbbi években az if
júságról elhangzott. Sőt, sike
rült azt a tizenöt énekest és 
pap-együttest is összeverbu
válniuk, akik  — legyen az a 
kerekek surrogása, vagy szerel
mes párbeszéd  — a háttérzajt 
szolgáltatják. Ettől lesz pop
film  a film . Sőt, ezért tartja a 
világrekordot is. 70 percig ed
dig egyetlen film ben  sem szólt 
a zene. Bár ezt a rekordot meg- 
dönteni nem  volna nehéz, csu
pán rfieg 1 kellené film ésítení 
például a ,;Godot-ra várva” cí
m ű színdarabot és 120 perc ze
nét kellene a párbeszédek alá 
vágni. Bár a Godot esetében  a 
párbeszédek valószínűleg ön
magukban is feszültséget te
remtenének. Apropó, párbe
szédek. A  forgatókönyvről, a 
tartalomról eddig nem  sok szó 
esett. Ennek egy oka van. 
ilyen  kevés gondolatiságot r it
kán hordoz a forgatókönyv. A  
szereplők összeszedett, a szer
zők által je llem zőnek vélt 
m ondatokat m ondanak, de 
sokszor csak szavakban be
szélgetnek. Egy pillanatig sem  
lehet elhinni a szerepeknek (s 
nem a főhőst alakító fiúnak, 
vagy a kamionsofőrnek), hogy 
átlag fiatalokról szólnak, ne
tán m unkásfiatalokról. Egy 
kérdés végig ott motoszkált 
bennem a film  alatt. Miért ép
pen egy soförfiú alakjában je 
lenik meg a tip ikus fiatal? 
Mert ő száguldhat. bebarangol
hatja az országot, kiélheti ilyen  
irányú igényeit, hogy utána ,A  
boldog révbe érés” mégse le
gyen olyan kiábrándító.

Es m i történik a többi fia ta l
lal, a 99 százalékkal, akik nem  
tom bolhatják ki magukat egy 
teherautóban száguldva, akik  
nem utaznak m indennap más 
városba, akik nein látnak szép 
tájakat, jó combú' nőket, m ert 
m ondjuk, a m unkapad m ellett 
dolgoznak. Nincs pénzük Mar
tinit inni, hanem kezdettő l fog
va egy pálinhaszagú konyhá
ban élnek, és ott is tartózkod
nak, nem csak időnként látogat
nak haza. Én róluk is szerettem  
volna tudni egyet s mást. Ök 
hogy élnek, hogyan gondolkod
nak, tudniillik, ők képviselik a 
99 százalékot.

A  moziban, ahol a film et 
láttam, m inden este kin t van a 
„Mára m inden jegy elkelt” 
tábla. A  nézőtér zsúfolt, a né
zők élvezik a remek, jó m u
zsikát, a ringó hullám okat és 
kebleket, a lezser szöveget és 
nyegle magatartást, a poénra 
épülő párbeszédeket. Valószí
n ű h o g y  m indezek m ellett gon
dolkozni, már nem  marad ide
jük.

A vetítés alatt senki nem  
hagyta el a nézőteret. E jegy
zet szerzője sem. Sajnos. 
(Mentségére legyen mondva, 
hogy „kritikát” szeretett volna 
írni.)

Sebők János



Oktatók és hallgatók
Elgondolkodtató, hogy egye

tem ünk hallgatóinak többsége 
a tanár— diák viszony szem ély
telenségét tartja az oktatás és 
az egyetem i légkör egyik leg
nagyobb hiányosságának.

A z  egyetemi tanácstól a po
litikai táborig, sok fórum on és 
beszélgetés során hangzottak 
el, sölcszor nagy érzelm i töltés
sel, talán kicsit utópisztikusán  
megfogalmazott elvárások a 
hallgatók részéről — és bölcs 
m értéktartásra intés a taná
roktól. M iért nem  lehet még
sem  a  kérdést elintézni azzal, 
hogy a személyes kapcsolatok 
irán ti igény

rom an tik u s k é p z e lg é s  ?
Véleményem szerint az egye

tem ünkön  oktatott tananyag 
zöm ében olyan jellegű, hogy a 
tárgyak oktatása, „demokrati- 
fcus” oktatási form ákat igé
nyel, megvitatást, és sok be
szélgetést. Szakm ánk követel
m ényei is dinam ikusan változ
nak, és a gazdasági kérdések
ben való eligazodás is csak ak
kor válik számunkra* lehetővé, 
ha állandó és közvetlen 'kap
csolatban vagyunk a tapasztal
tabb és koncepciózusabb okta- 
tóinlckal. A személyesebb v i
szony nem  azt jelenti, hogy á l
talában „szeressük egy
m ást . . hanem a fenti m un
kakapcsolat hiányának érzetét. 
Ha pedig ez a hiányérzet fo 
galmazódik meg a hallgatók 
többségében, akkor oda kell f i 
gyelni erre.

H elytelen lenne a tanár— 
diák viszonnyal kapcsolatos el
várásokat érzelm i alapon m eg
fogalmazni. A problém a ki
bontásához — azt hiszem — 
elegendő m a niég az oktatás 
feltételeinek vizsgálata. Tudni
illik, ha biztosítottak minden  
oldalról a normális

ok ta tás fe lté te le i,
akkor  — egyetem ünk feladatai 
szempontjából sokkal előnyö
sebb módon  — a jó tanulmá
nyi és szakm ai kapcsolatok ta
nár és diák között az értékes 
emberi kapcsolatot is m aguk
kal hozzák.

Egyetemünkön mindenki 
tisztában van azzal, hogy az 
oktatás akkor lenne igazán 
hatékony, ha m axim um  10 
fős kis csoportokban, főképp  
tapasztalt oktatók vezetésével

Javítani kell a
(Folytatás az 1. oldalról.)

tagjaik  kollégiumi tevékenysé
gét, ami a DB-hez eljuttatva, 
a lap já t képezi a kollégiumi fel
vételiknek, a kollégiumi m un
ka elismerésének. „Ennek nyil
ván tartására  és a  következő 
DB inform álására kollégiumi 
index bevezetését javasoljuk, 
egyenlőre a jelenlegi első- m á
sodévesek számára, akik ezt to
vább viszik magukkal a felsőbb 
évfolyam okra is. Javasla t szü
letett, hogy a követelm ény- 
rendszer keretén belül az ed
diginél jobban ösztönözzük kol
légistáinkat, növelve az ehhez 
nyú jto tt segítséget is. Ennek 
megfelelően a harm ad- és ne
gyedévben em eljük a kollégiu
mi tagsághoz szükséges m ini
m ális tanulm ányi átlagered
ménybeli követelm ényt 2,51-ről 
3,00-ra.

„Meg kell szüntetni a M aka
renko és Veres Pálné utcai

kollégium
túlzsúfoltságát

ezzel is közelítve kollégumaink 
jelenleg igen eltérő feltételeit.

folyhatnának a szemináriu
m ok, gyakorlatok. Ilyen körül
mények között szinte magától 
megváltozna a tanár—diák
kapcsolat, a személyesebb v i
szonyok kialakításának a fel
tételei megterem tődnének. E 
szempontból sajnos, áthidalha
tatlan akadálynak tűn ik egye
tem ünk tanteremhelyzete. S a 
megoldásnak ez a  kézenfekvő 
ú tja  nem járható, m ert az 
egyetem teremgondjainak a 
megoldása csak az ötéves terv  
időszakának végére remélhető.

A  m ásik „objektív” feltétel

o k ta tó in k  h e ly z e te .
Közhelynek szám ít m ár az, 
hogy a gyakorlatban dolgozó 
közgazdászok fizetése sokkal 
magasabb, m in t az egyetem ün
kön oktató tanároké. Egy fia
ta l egyetemi adjunktus fizetése  
3800 Ft, és egy ugyanilyen ko
rú  m inisztérium i csoportveze
tőé 5000 Ft. Ugyanakkor az 
utóbbi napi nyolc óra a la tt le
tud ja  a m unkáját, az egyetemi 
oktató pedig a tanításra, k u ta 
tásra naponta ennél többet for
dít, h a  egy kicsit is színvona
lasan dolgozik. Ha pedig a  fi
zetését is k i akarja  egészíteni 
— ami egy fiatal és családos 
em bernél létfontosságú — ak
kor bizony kellem etlen ered
m ényt hoz a fenti összehason
lítás. És figyelembe kell ven
ni, hogy az egyetem nem az 
oktatói m unkát honorálja, h i
szen az előrelépés a  publiká
cióktól, a tudományos m unká
tól (tudományos fokozattól) 
függ. Ilyen helyzetben term é
szetes módon szorul háttérbe a 
színvonalas oktatói tevékeny
ség, illetve ki van szolgáltatva 
az egyéni hozzáállásnak.

Ezért van a jelenlegi hely
zetben ilyen „nagy szóródás” 
oktatóink hozzáállásában; van
nak „iskolaterem tő” kiváló ta 
náraink, és bizony gyenge, sok
szor nem csak oktatói, hanem  
szakmai követelm ények is ép
pen csak megfelelők. (Ben
nünk, diákokban valahogy él 
olyan elképzelés, hogy egyete
men alkotó m űhelyeknek kel
lene lenniük, am elyek m unká
jába bekapcsolódhatunk, és 
am elyeket vezető tanárainkról, 
a tanulm ányok befejezése után 
elm ondhassuk: mi az Ö diákjai 
voltunk. Szerintem  ennél 
többre egy tan ár sem vágyhat!)

kollégiumi munka
Em ellett fordítsunk nagyobb 
gondot kollégium aink karban
tartására , arra, hogy minél kul
turáltabb  körülm ényeket
nyújtsanak  lakóiknak. El
ső lépésként a közös kollektív 
tevékenységre alkalm as helyi
ségeket kell színvonalasan fel
szerelni. A következő tanévtől, 
az eddigi háromlépcsős kollé
giumi elhelyezési rendszerről 
kétlépcsősre té rünk  út, ez 
azt jelentené, hogy a kollé
gisták első- másodéves koruk
ban is egy helyen m aradnak).” 

„Nagyobb önállóságot kell ad 
ni — a költségterveket is ta r
talmazó, jóváhagyott m unka- 
program jaik alap ján  — az 
egyes kollégiumi bizottságok
nak pénzügyeik intézésében 
(különítsük el a Gazdasági 
Igazgatóságon az egyes kollé
giumok így kialakult kereteit.”) 

„Több lehetőséget kell te
rem teni a különböző kollektív 
tevékenységek szám ára pl. a 
Varga Jenő kollégium ban a 
tornaterm et több alkalom mal 
és megfelelőbb időpontokban 
kell a kollégisták rendelkezé
sére bocsátani, Törökbálinton

A harm adik tényező, ami 
szántén szakm ánk jellegével 
kapcsolatos, hogy nincs az ok
tatóinknak

p ed a g ó g ia i k é p ze ttség e ,

és a  tárgyak nem  hum án jelle
gűek. Adódik tehát, hogy a diá
kokkal csak a legkiválóbbak 
tudnak igazan közvetlen kap
csolatot teremteni.

A  felsorolt néhány tényező 
is m agyarázza, hogy a szerve
zett lehetőségek személyes 
szakm ai kapcsolatok kialakítá
sára csak kevés diáknak áll
nak rendelkezésére. A  szakkol
légium, a TDK csak a legjobb 
hallgatóknak biztosítja a m a
gas színvonalú fejlődési lehe
tőséget.

M ilyen előrelépést lehet ten
ni mégis?

■Az egyetem i reform további 
fejlesztésére vonatkozó elkép
zelésekkel m egism erkedhet
tünk már, és vannak az elkép
zeléseknek olyan elemei, am e
lyek a tanár—diák viszony po
zitív  változását is elősegíthetik. 
A  szalkok számának csökkenté
se, és a kis csoportos, vagy ne
tán egyéni alternációs lehető
ségek kedvező felté telt terem 
tenének a közvetlen szakmai 
kapcsolatok kialakítására a 
diákok széles körének.

A  m ásik fontos lehetőség az 
egyetem i pártszervezet és a 
K ISZ  tudatos tevékenységé
nek fejlesztése a tanárok és 
diákok kapcsolatának alakítá
sánál. Sokat jelentene, h a  tu 
datosabban törekednének az 
egyéni érdeklődési körök fe ltá 
rására, az oktatóink minél 
szélesebb körökben vonnák be 
a hallgatókat egyéni kutató te
vékenységükbe, és többet segí
tenének a szakosodásnál, a 
szakágazat választásánál, a 
diákjaiknak.

Vannak, akik valamiféle 
szerénységből nem fordulnak 
a tanárhoz, van, aki stréberség- 
nek ta rtja , és sokan egyszerűen 
csak félnek ettől.

Mi, hallgatók nagyon fé lén
kek vagyunk! Pedig elhiheti 
m indenki, aki még nem  pró
bálta, hogy nagyon sok taná
runk  szívesen beszélget velünk 
akkor is, ha nem adhat utána 
rögtön osztályzatot.

~'~'"Vääs 1.5 szí ó

h a ték o n y ság á t
több sportfelszereléssel kell tá 
mogatni a  sportolási lehetősé
geket.”

„A pvb m egvitatva a kollé
giumok helyzetét, állást foglalt
a kollégiumi pártak tíva  

m e g szervezése
s am ellett, hogy a pártalapszer- 
veken keresztül fokozottabb se
gítséget nyújt a  kollégiumi 
m unka m egjavításához.”

A Rektori Tanács elé te r
jesztett anyag ham arosan, még 
február elején a Kollégiumi 
Tanács elé kerül, ahol ezeket az 
ajánlásokat a lehetőségeknek 
megfelelően konkrétizálni fog
ják  és m eghatározzák a  rész
letes félévi feladatokat. Ezek 
után az egyes DB-k készítik 
el ennek megfelelően m unka
terveiket és még ugyancsak 
februárban a lakógyűlések ha
tároznak a végleges megvaló
sításról.

A Kollégiumi Tanács ülésé
nek ism ertetésére lapunk kö
vetkező szám ában visszaté
rünk. S. J.

Ünnep előtt

Felsőbb osztályba léphet...”

A csapat tagjai (álló sor balról jobbra): M ajor Gáborné, Varga Zsuzsa, Németh Katalin. 
Tóth Amlorné edző, P robstncr Ildikó. H orváth Jud it; Török György edző, (guggolnak: bal

ról jobbra): Csirmaz Valéria, Plasz Mária, Széki Zsuzsa, P in tér Borbála

A KSC TAVALYI
sikersportága a kosárlabda. Ez 
akkor is igaz — és gyorsan 
meg is kell jegyezni, nehogy 
sértődés legyen a dologból — 
ha a röplabdásök is, főként a 
nők, idén is kitettek  magukért. 
Mégis szerintem  önmagához 
m érve a női és a férfi kosár
labdacsapat volt az, am ely  
1975-ben a legjobb te ljesít
m ényt nyújtotta. A  lányok k i
harcolták a feljutást, az NB II-  
be, a fiú k  pedig a III. helyen  
végeztek az NB II keleti cso
portjában.

Külön öröm, hogy éppen a 
kosárlabdázók léptek előre, h i
szen ez a nagyszerű játék  szin
te  a világon m indenhol tip iku 
san egyetem i sportágnak szá
m ít. Se szeri, se száma azoknak 
a  világhírű kosárlabdacsapa
toknak, Európában és a  tenge
rentúlon egyaránt, amelyek já 
tékosai, valam ely főiskola, 
vagy egyetem címerét, nevét 
viselik mezükön. De a labdajá
tékok közül itthon is a kosár
labda az, am elynek felsőbb- 
szin tű  bajnokságaiban az egye
tem i klubok aránya a legma
gasabb. Nem véletlen ez per
sze, m ert a sportág jellegéből 

■ adódóan.,MUors. gondolkodást^ 
nagyon jó helyzetfelism erő-ké
pességet, megfelelő kom binatív  
érzelmet igényel, és természetes 
az, hogy ezen tulajdonságok 
gyakoribbak a társadalom m a
gasabb iskolázottsága rétegei
nél.

De mindezen tú l — a szurko
ló szemével — a já ték varázsa 
éppen abban rejlik, m int am i
ben a jégkorongé. Látványos
ságában, gyorsaságában, m eg
állás nélküli hullámzásában. 
Feltéve természetesen, hogy jól 
és színvonalasan csinálják a 
részt vevő csapatok. Megint 
m ás kérdés, hogy rendkívül 
sajnálatos módon, éppen az 
em lített két sportág színvonala 
m a Magyarországon enyhén  
szólva, nem  túlságosan magas. 
Ennek számos oka van, ezek 
elemzésébe azonban most nem  
érdem es belemenni.

Viszont a kosárlabda mai 
helyzete nálunk azért m it sem 
von le a cikk elején em lített 
KSC-sikerek értékéből, s mind  
a női. m ind a férficsapat 
m egérdemli. hogy részleteseb
ben foglalkozzunk a tavalyi 
bajnokságban történtekkel, és 
amennyire lehet „megsejtsük’’ 
a jövőt is. Nem rangsor, egy
szerű udvariasság, hogy ez az 
írás kizárólag a női csapattal 
foglalkozik  a továbbiakban, a 
férfiakról a következő szá
m unkban lesz szó.

A LÁNYOK 
TERMÉSZETESEN

m ár alapoznak, készülnek az 
idei év m egnövekedett felada
taira. Az egyik csütörtöki edzés 
előtt beszélgettem Tóth An- 
dorné tanárnővel a  csapat je 
lenlegi edzőjével, és Török 
György tanár úrral, aki hosz- 
szú ideig volt a lányok „mes- 
tene”. M egkértem őket, hogy 
értékeljék a csapat tavalyi 
teljesítm ényét, és m ondják el 
vélem ényüket az NB 11-ben 
való szereplés esélyeivel kap
csolatban.

Nem véletlen, hogy legelő
ször m indketten azt hangsú
lyozták — és ebben teljes 
m értékben egyet kell értenünk 
—, hogy a csapat elért ered
ményében fontos szerepet já t
szott az, hogy a játékosok dön
tő többsége egyetem ünk hall
gatója volt, vagy ma is az. Ez 
eleve sokkal szorosabb kötő

dést jelent a klubhoz, a  csapat 
többi tagjaihoz, és a jó sze
repléshez elengedhetetlenül 
szükséges jó  hangulatot, keL- 
lem es légkört biztosítja.

Hadd jegyezzem meg közbe- 
vetőleg, hogy láttam  a csapat 
néhány meccsét, és am i m in 
dig fe ltűn t, az éppen az volt, 
hogy lettesen , odaadóan, egy
másért küzdöttek, hajtottak a 
mérkőzéseken. A  kollektív, ba
rá ti szellem m egnyilatkozott 
még azon esetekben is, am ikor 
m aga a já ték  ta lán  nem  a leg
jobban m ent. Az eredm ények
ből persze kitűnik, hogy a 
gyenge já ték igazán nem  volt 
túlságosan általános, hiszen a 
bajnokságban lejátszott 27 
mérkőzés során mindössze 
négyszer kelle tt vesztesen el
hagyniuk a pályát.

AZ VISZONT
TERMÉSZETES,

hogy azért önm agában a jó 
csapatszellem kevés lett volna 
a  bajnokság megnyeréséhez, 
ehhez sok pluszra is szükség  
volt. Az. edzők véleménye sze
r in t például jó cserejátékosok
ra, akik adott esetben pótolni 
,tudták azokat, a k ik  a kezdő  
'ötösből éppen a cserepadra ke
rültek, m ondjuk kipontozódás 
m iatt, vagy azokat, akik  
esetileg eleve ott sem  
voltak a m érkőzéseten . Vagy
is m indenképpen a m e- 
zőny fölé nőttek azzal, hogy a 
tizes keretben lényegében  
m indenki „hozni tudta magát’’ 
ha já tékára  sor került.

Végül, de nem  utolsósorban
— és errő l nem  szabad m egfe
ledkeznünk, még akkor sem, 
ha a ké t nyilatkozó erről sze
rényen hallgatott —, hogy az 
ő lelkes, színvonalas mun',dí
ju k  gyümölcse is az első hely.

Ezután a rra  k é rtem  Tóth 
tanárnőt, és Török tanár úrat, 
hogy szem élyenként is adja
nak rövid értékelést a lányok 
sportbeli erényeiről és  h i
báiról. ím e arz edzők á lta l ki
töltött bizonyítvány.

PROBSTNER ILDIKÓ
— ő a csapatkapitány, két éve 
végzett az egyetemen, a csapat 
egyik legrégebbi játékosa. A  
pályán fegyelm ezett, harcos, 
jól összefogja a csapatot. Meg
bízható, általában  hozza m a
gát. Viszont egy kicsit lehetne 
mozgékonyabb, a kom binatív 
készségén is van javítanivaló.

VARGA ZSUZSA
— II. éves, a sokszoros b a j
nokcsapattól, a BSE-9Ő1 kerü lt 
tavaly a KSC-be. Rem ek  
adottságú, jól képzett játékos. 
Szellemes ( és látványos m eg
oldásokra egyaránt képes, de 
úgy, hogy ez nem  megy az 
eredményesség rovására. Ke
mény, harcos védekézés ellen 
azonban néha tú l hamar m eg
adja magát. 18 pontos m érkő
zésenkénti átlaga nagyon jó 
teljesítm énynek mondható.

SZÉKI ZSUZSA
— tavaly végzett az egyete
m en és tavaly  kerü lt a csa
pathoz is, a BEAC-ból, néhány 
éves NB I-es pályafutás után. 
A z élvonalban eltöltött idő 
m eglátszik játékán, rutinos, 
képzett, nagyon „jó kezű” já
tékét. Megbízhatóan, eredm é
nyesen játszott a  bajnokság
ban. Szintén 18 pont volt m ér
kőzésenkénti átlaga.

(Varga Zsuzsával együtt na
gyon jó igazolásnak bizonyul
tak, nagyot erősödött a csapat 
velük, jelentős szerepet vál

la ltak  m indketten a bajnokság 
megnyeréséből.)

PLASZ MÁRIA
— ő is végzett közgazda. Kc- 
zéptávolró'l eredményes, pont
erős középjátékos, am it a m ér
kőzésenkénti 15 pontos átlaga 
is igazol. Vele kapcsolatban 
az jegyezhető m ég meg, hogy 
játéka talán lehetett volna k i
egyensúlyozottabb is, néhány  
jó teljesítm ényét időnként 
visszaesés követte.

MAJOR GÁBORNÉ
— szintén régóta játszik m ár 
nálunk, azelőtt a Bp. Vörös 
M eteor játékosa volt. Ö az 
egyetlen, aki nem  közgazdád  
végzettségű a csapatban.,.Küz
dő típus” és m indig nagyon 
leomolyan ,veszi a játékot. 
Társai nagyon szeretik  nép
szerű, igen jó szellem ű kosa
ras, aki sokszor magával tud 
ja  ragadni a csapatot a pályán 
is. Szereti a gyors, kem ény já
tékot, de egy kicsit keveset 
vállal magára a dobásokból és 
dobóteljesítm ényén is jav ít
hatna. 11 pontos átlagot hozott 
a  meccseken.

„ HORVÁTH JUDIT
— közgazdászként dolgozik ' á  
csapat legrégebbi tágja. Meg
bízható, igen eredményes csa
pattag, eddigi teljesítm ényeit 
sajnos tavaly különböző sze
mélyes problém ái m ia tt nem  
tud ta megismételni, de a jövő
ben fe ltétlenül szám ítunk rá.

NÉMETH KATALIN
— tavaly  végzett, a diplom a
írás, az új környezetbe való 
beilleszkedés egy kis törést 
okozott nála a játékban, ö  is 
visszaesett az előző években  
m utatotthoz képest. Rem éljük  
idén szorgalmasabb edzésláto
gatással hasznos tagja lesz a 
csapatnak az NB 11-ben.is.

CSIRMAZ VALÉRIA
— 1. éves, jól képzett középjá
tékos 12 pontos átlagot é r t el 
a mérkőzéseken, sok lepattanó 
labdát szerez, de ezeket érté
kesíthetné jobb százalékkal is. 
Csendes, megbízható, korrekt 
egyéniség.

GALAMBOS ÁGNES
— II. éves. sok feladat végre
hajtására alkalmas hátvéd, és 
bedobóposzton egyaránt, ö n 
zetlen, jól hozza helyzetbe tár
sait, de az is igaz, hogy egy 
kissé tú l keveset vállal magá
ra a támadások befejezésénél, 
pedig adottságai megvannak 
hozzá.

PINTÉR BORBALA
— középjátékos, idén befejezi 
tanulm ányait, az egyetemen, 
szolid, cserides egyéniség. 
Számára kedvező helyzetek
ből igen eredményes tud len
ni a pályán.

Ennyit tehát a m últról a ta 
valyi bajnokságban történtek
ről. Egy kérdéskör m arad t még 
hátra.

— Hogyan tovább? Milyen 
eredm ényeket várhatunk a 
csapattól idén? Sikerült-e erő
síteni az átigazolási időszak 
során?

— Szabó Györgyi és Báláz» 
Eve került a csapathoz, m ind
ketten a BEAC-ból jöttek. Ve
lük feltétlenül tovább erősöd
tünk, így az NB U-ben biztos 
bentmaradást, a főiskolai baj
nokságban pedig döntőbe ju
tást rem élünk  a csapattól — 
hangzott a válasz.
^Ehhez csak azt lehet hozzá

fűzni még. hogy: így legyen!
Újvári József



Forgatom az újságot
Fogom az újságot. Olvasni kéne — gondolom, és megfor

dítom, mert fejjel lefele tartottam (ezt eddig nem említettem.) 
Tehát megfordítottam, mert nem szeretek fejenállva olvasni, és 
hátralapozok az utolsó oldalra — bár bevallom, nem is kellett 
lapozni, csak megfordítani ismét, de most nem lentről fel, 
hanem elölről hátra — és nézegetem, hogy melyikkel kezdjem. 
Egyébként mindig ez a szokásom, és általában a humoroldal 
az első, amit olvasok, mint most is. Amíg válogatok a címek 
között, végignézem a karikatúrákat (ez az autós rajz kifeje
zetten tetszik) és egyszer csak megüti a szemem egy rövidke 
Írás, aminek az a címe, hogy „Forgatom az újságot’’. Na — 
mondom magamban — ezt elolvasom, mert lehet, hogy rólam 
szól, hiszen most én is éppen forgatom az újságot. Remélem, 
hogy nevetni is fogok rajta, hiszen a humoroldalon van, te
hát bizonyára nevettető szándékú. Ráadásul kedvenc humo
ristám írta, aki egyébként nagyon jó barátom, és egyszer már 
megígérte, hogy ír majd rólam is valamit. Elkezdem olvasni, 
és rájövök, hogy valóban rólam szól, mivel pár perce én is 
fogtam az újságot, és arra gondoltam, hogy olvasni kéne. Es 
most eszembe jut, hogy milyen nagy hatalom is az újság. 
Egyik napról a másikra ismertté tehet, vagy elfelejtethet 
valakit az olvasók ezreivel. Holnaptól mindenki megtudhatja 
valakiről, hogy milyen szép, jó vagy'okos, vagy esetleg épp 
az ellenkezőjét is. Kíváncsi vagyok, hogy engem vajon mi
lyen oldalamról mutat be barátom cikke, ezért továbbolvasom. 
Azt írja, hogy megfordítom az újságot, mert eddig fejjel le
felé tartottam. Hát ez igaz, valóban kissé szórakozott vagyok, 
de azért ez a személyeskedés egy kicsit bántó: minek ezt 
mindenkinek tudni. De lássuk tovább! Azt írja, hogy én min
dig hátulról kezdem az újságolvasást. Ez azért disznóság! 
Mert egyszer ezt elmondtam neki, azért nem kellene vissza
élni a barátsággal. Idáig mindenki azt hitte, hogy én egy 
komoly ember vagyok, és tessék, holnaptól tudni fogják, hogy 
én fontosabbnak tartom az ő ócska vicceit, a politikai, vagy 
oktatási rovat írásainál. Ezt érdemiem én egy baráttól? És 
meg is írja: „kedvenc humoristám írta, aki egyébként na
gyon jó barátom”. Hát először is: Engem mindenki szerény 
embernek ismert, aki sohasem vágott föl arra, hogy az ismert 
humorista jó barátja, mert nagyképűnek tartanák. Másod
szor: az ilyen ember nem jó barát, és ezért most minden ba
ráti kapcsolatot megszakítok vele! Fulladjon meg! Remélem, 
legalább a nevem nem írta ki teljesen. Talán nem ismernek 
majd rám mások. Dehogynem, odaírta. A piszok. Ott dísze
leg a nevem (családi és utó) a végén; csupa nagybetűvel:

- HALÁSZ GÉZA

hamutartó hamutál *
ja j de sokat aludtál
elkéstél, a fogadásról
így a hamut — ahogy máskor
filterestől és csutkástól
leszórták a semmibe
be a szőnyeg selymibe

hamutartó hamutál d
m áskor el ne aludjál! s;

Sí

Rímek két ütemre ]

A vizsgaidőszak végeztével 
“  és az új esztendő kez

detével szorgalmas m unkatár
saink elkezdtek kutatni. P er
sze nem  tudom ányos ku ta tá
sokról, csak amolyan leg-ek- 
ről van szó. Ezekből a legek
ből szeretnénk legelső lapszá
m unkban egy lege lésre valót 
most közreadni. Legalább ez 
m aradjon meg az elm últ év
ből. Az elm últ esztendő leg
idősebb hallgatója egy külföl
di diák volt, neve Matu Sa
lem. M int elm ondta, hazájá
ban azt m ondták rá, hogy 
olyan öreg m in t az országút, 
így határozta el, hogy ezt az 
országutat felhasználja egy 
kis gyaloglásra, s  ezen az 
úton ju to tt el hozzánk. Kü
lönben 73 éves, harm adéves 
külkeres, és nagyon örül an
nak, hogy unokáinak — egy 
fiú, két lány — tud segíteni a 
tanulásban, m ert azok is erre  
az egyetem re járnak, másod
évesek. Csak az a m agyar 
nyelv ne lenne olyan őrült 
nehéz, m ondta . . .

Az év leghosszabb értekez
lete a (az ). . .  tanszéken volt. 
A résztvevők egy 186 m éter 
hosszú asztalnál ültek, rágó
gum it rágtak és az nyújto t
ták. Sehogy sem  ak art vége 
lenni. Persze, m ás tém áit is

volt, ezért a kígyó fázott). 
Rossz nyelvek szerint nem  is 
kígyó volt csak. egy cipőfűző, 
ami valószínűleg mosakodás 
közben eshetett bele a leves
be-.

A legravaszabb reform ot 
m egint az elsősökön próbálták 
ki. Az a hír já rta  róluk m ár 
évek óta, hogy túl vannak 
terhelve. Ezért aztán az ille
tékesek elhatározták, hogy az 
elsősöknek a jövőben csak 
egyetlen egy vizsgát kell le
tenniük (nem a földre.) A 
szisztéma lényege a követke
ző: A VIZSGÁN mindössze 
egyetlen egy kérdésre kell vá
laszolniuk, ez azonban, egye
tem ünk gyakorlatát ismerve 
meglehetősen KOMPLEX lesz.

szóba kerültek  az értekezle
ten, így valam i reform ról is 
esett 6zó, de ennek tárgyalá
sá t az idő m úlása m iatt ké
sőbbre halasztották.

A legjobb oktató ez évben 
nem  Bukta Tóni lett, hanem  
az a tanársegéd, aid a vizsgán 
altató t kevert a diákoknak 
sa já t maga által feltálalt üdí
tő italokba, m ajd m iután azok 
békésen elaludtak, egyenként 
m egírta helyettük a dolgoza
tokat, méghozzá nem  is akár
hogy: csalt négyes és ötös 

volt. A jó  oktató odáig me
részkedett jóságában, hogy 
azok helyett, ak ik  csak né-

6ua cov óta*. —*
<1 for&ánk.

még a reklamálást is magára 
vá lla lta . . .

A kérdést sajnos nem  árul
hatjuk  el — nem azért, m in t
ha akkor meg lehetne vála
szolni —, da m inden bizony
nyal valam i ilyesmi lehet egy 
KOMPLEX kérdés: Írja  fel 
blokkdiadgram ban, hogy egy 
másodfokú integrálfüggvény 
által le írt hajlásszög, valam int 
a  lejbejgensaft és M agyaror
szág cukorgyárai által behatá
rolt terü leten  hány csizma ér 
két baltát abban az esetben, 
ha egy balta ha t csizmát ér, 
egy csizma pedig sem m it 
nem ér. m ert magyar gyárt
mány és leválik a ta lpa? Ez 
csak az alapkérdés, akik jobb 
jegyet akarnak kapni, azok 
ezt a feladatot oroszul oldják 
meg!

Ä legjobb sportolót egyete
m ünkön ezúttal sem találtuk  
meg. Tudnunk kell róla, hogy 
még meg sem született, de 
m inden bizonnyal a mi egye-

gyest kaptak, még a reklam á
lást is m agára vállalta, s  m int 
hallottuk, nála a vizsgák kü
lönösebb veszekedés nélkül 
zajlottak le.

A íegnaívabb kislány az el
m últ évben Cinka Panná volt, 
aki a menzán m egism erkedett 
a húslevesben úszó csörgőkí
gyóval és keblén m elengette 
azt. (A leves ugyanis hideg

Rossz nyelvek szerint nem  is 
kígyó v o lt . . .

tem ünkön akar tovább tanul
ni, egyébként súlyemelő, s 
nagy ígéret: azt ígéri, hogy 
6 m ajd em eli az oktatás szín
vonalát. •

A legtöbb UV-t az igaz
gatási titkárság szedte össze,

Sehogy sem akart vége lenni

á g tu d o m á n y i E g y e te m  la p ja  1 ta n u lm á n y i  id ő s za k  a la t t  
e ik e s z tő :
: y riB O R N E
adó V állalat
i IX. D im itrov tér 1
251—201
laha U té r 3.
sollány Ferenc
l a p n y o m d á b a n

második helyre szorult mögöt
tük  még a híres Belzebúb 
Manó is, akiről pedig egy éve 
még az a h ír járta, hogy bé
lyeggyűjteménye a felszaba
dulás óta teljes: birtokában 
van az azóta m egjelent összes 
m agyar 25 forintos okmány
bélyeg, valam int' az 50 forin
tosokból is több első napi bé
lyegzés példánya van. <5 az 
örök második, hiszen a leg
öregebb diák cím éért k iír t 
versenyben is indult, de Ma
tu Salem megelőzte.

Egyetemünkön tavaly a leg
rugalm asabb eev gumilabda 
v o lt

Földes Péter

FÖLDES PÉTER VERSEI

B a la to n i tá jkép  télen
Szemben van Siófok 
és szemben van Tihany, 
szemben van Szántód 
és szemben Badacsony, 
s m int szemben a szálka 
m ár alig szúr szemet 
a két part közé 
odalöttyintett, 
kék te  festett 
Balaton

K ecskeköröm
külföldre vándoroltak 
mind a kecskekörmök, 
de a kecskék 
azért ittm aradtak,

s közép-európai 
néhány ném et szó vegyül

Nyáron autóút 
télen zoknit 
nyáron autót 
télen zoknit 
nyáron autót 
télen zoknit 
stoppolok

A M arx  K á ro ly  K üzgazd í 
M eg je le n ik  k é th e te n k é n t  

F e le lő s  ■ 
FA RK A S1N S2 
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T elefon
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